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 علی آبادی 
وزیر صمت شد

جلس��ه رای اعتماد عباس علی آبادی وزیر پیش��نهادی 
صنعت، معدن و تجارت در حالی روز سه شنبه برگزار شد 
که وی توانست در نهایت با رای قاطع نمایندگان و کسب 
۱۸۷ رای موافق راهی س��اختمان س��میه شود. به گزارش 
ایرنا، نشس��ت علن��ی روز سه ش��نبه ۲۳ خردادماه مجلس 
ش��ورای اسلامی به ریاس��ت محمدباقر قالیباف و با حضور 

۱۹۴ تن از نمایندگان آغاز شد... 2

باید به سهم معدن از بازارهای 
مالی توجه بیشتری شود

مدیرعامل س��نگ آهن مرکزی ایران در سخنرانی و ارائه 
خود در گردهمایی و همایش تامین مالی در صنعت فولاد 
با موضوع »گزارش تامین مالی در صنعت فولاد به نس��بت 
حجم کل تامین مالی در بازار پولی و سرمایه« اظهار کرد: 
باید به سهم دو درصدی بخش معدن و شرکت های معدنی 
در بازارهای مالی توجه بیش��تری شود. مجتبی حمیدیان 

4مدیرعامل سنگ آهن مرکزی ایران در گردهمایی...

رباتجایکسیراتنگنمیکند
گزارش »روزگار معدن« درباره چالش هوشمندسازی معادن و نیروی انسانی
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اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران
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بخش معدن درگیر 
اختلاف نظرها

فرصتهاوچالشهای
اکتشافدرایران

چندی پیش رئیس س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدن��ی از اجرای ط��رح پیمایش 
و اکتش��اف در بخش��ی از مناطق کشور ازجمله 
استان اصفهان با همکاری زمین شناسان روسیه 

خبر داد.
وی بابی��ان اینکه بزرگ تری��ن طرح پیمایش 
زمین شناسی به وسعت هشتاد هزار کیلومترمربع 
در کشور اجرا می شود، اظهار کرد: در این طرح 
علاوه بر اس��تفاده از توانمندی داخلی در بحث 
نیروی انس��انی از همکاری ه��ای بین المللی نیز 
بهره خواهیم برد. وی خاطرنش��ان کرد: با توجه 
به کارنامه خوب کشور روسیه در زمین شناسی 
و اکتش��اف در نظر داریم تا بخشی از مناطق را 
از طریق زمین شناسان روس��یه اکتشاف کنیم. 
به گفته وی، در این ط��رح با پیمایش هایی که 
در مناطق انجام می ش��ود منابع قابل توجهی از 
کانسارهای فلزی مانند آهن، مس، پلی متال ها، 
طلا و... را اکتشاف می کنیم. معاون وزیر صنعت، 

معدن و تجارت...

 رنج بی برقی 
در معدن انرژی

سرمقاله

تیترهای روز
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مع��دن و صنایع وابس��ته به آن آغازگر بس��یاری از 
کسب وکارها و توسعه اقتصادی هستند. 

فعالیت در این حوزه و تلاش برای ارتقای بهره گیری 
از ظرفیت های معدنی به منزله رش��د اش��تغالزایی در 
س��طح کش��ور اس��ت یا به بیانی دیگر ای��ن حوزه از 
امتیازات وی��ژه ای برای توس��عه کارآفرینی برخوردار 

است.
 بنابراین می توان با ایجاد بس��تر مناسب برای تداوم 
تولی��د، توس��عه و همچنی��ن ایجاد اس��تارت آپ های 
معدن��ی، ارزش ه��ای جدید مادی و معن��وی را خلق 
کرد. علاوه بر این گام های موثری در مس��یر توس��عه 

اشتغالزایی برداشت.
 بخ��ش معدن تا امروز چ��ه در زمینه صدور مجوز، 
چ��ه پروانه بهره برداری ش��اهد برخ��ی اختلاف نظرها 
بوده اس��ت که به عقیده من، باید نام آن را نه »تعارض 

منافع« که »تداخل وظایف« گذاشت. 
به عبارت دیگر، تصمیم��ات وزارت صمت با ارگان ها 
و س��ازمان های دیگری مانند س��ازمان ان��رژی اتمی 
)ک��ه برخ��ی محدوده ها را زی��ر نظر دارد(، س��ازمان 
منابع طبیعی یا محیط زیس��ت تداخ��ل پیدا می کند و 
اختلافات��ی را به وجود می آورد، بنابرای��ن ما به عنوان 
اعضای کمیسیون صنایع و معادن کشور، اصلاح قانون 
موجود را مدنظر قرار دادیم که خوش��بختانه در حال 
 حاضر نهایی ش��ده و قرار است در صحن علنی مطرح 

شود.
در ای��ن اصلاحیه حدود و وظایف موردبازنگری قرار 
گرفت و به دقت مشخص و بنابراین تکلیف هر بخشی 

به طورکامل روشن  شده است. 
همین ط��ور درباره نحوه هزینه ک��رد حقوق دولتی، 
اصلاحات��ی انجام گرفته اس��ت و در زمینه موضوعات 
زیست محیطی، استعلاماتی به عمل آمده و پیوست های 
مطالعاتی زیست محیطی تهیه  شده است تا تکلیف در 
این زمینه هم روشن شود. به این ترتیب، فکر می کنم با 
تصویب قانون جدید، بسیاری از مشکلات بخش معدن 

حل و زمینه تعارض منافع برطرف شود.
یکی از مباحث مطرح ش��ده در این اصلاحیه مربوط 
ب��ه محدوده های راکد در س��ازمان ان��رژی اتمی بود، 
زیرا برای اخذ پروانه معدنی هر اس��تعلامی که گرفته 
می شد، باید به تایید سازمان انرژی اتمی هم می رسید.
 این روال موجب می شد که بسیاری از معادن بلوکه 
شوند و نتوانند به مرحله بهره برداری برسند، زیرا این 
سازمان هم مانند سازمان محیط زیست و منابع طبیعی 

با صدور مجوز مخالفت می کرد.
در اصلاحیه جدید، این موارد همه در چارچوب های 
مش��خصی تعریف  ش��ده اند ت��ا تصمیم گیری ها دیگر 
به ص��ورت س��لیقه ای نباش��د. به عنوان مث��ال، از این  
پ��س باید تصمیمات س��ازمان انرژی اتم��ی زیر نظر 
س��ازمان زمین شناسی کشور باش��د یا درباره مسائل 
زیست محیطی شرط تعهد به پیوست زیست محیطی 
ضروری و همین ط��ور الزاماتی برای هزینه کرد حقوق 
دولتی در زمینه احیای محیط زیس��ت و منابع طبیعی 
در نظر گرفته ش��ده است؛ امیدواریم این اصلاحیه در 
صحن مجلس هم به تصویب برسد و به این ترتیب گره 

تعارض منافع در بخش معدن حل شود.
برای شناس��ایی و اصلاح موضوعات مش��کل آفرین 
در بخش معدن، جلس��ات بسیار زیادی در کمیسیون 
صنع��ت و مع��دن ب��ا حض��ور نمایندگان��ی از وزارت 
صمت، انجمن های معدنی، س��ازمان محیط زیس��ت، 
منابع طبیعی و حتی رئیس سازمان انرژی اتمی برگزار 
شده است که در آنها بحث و بررسی های زیادی انجام 

گرفت. 
علاوه بر این، هم در کمیته معدن و هم در جلسات 
صحن کمیس��یون، جلس��ات متعددی برگزار ش��د و 
ذی نفعان با نمایندگان تبادل نظر داشتند و همه موارد 

ضروری و نکات مهم را از منظر خود اعلام کردند.
طبیعی اس��ت که همه دلایل و نظرات مطرح شده، 
نمی تواند مورد قبول کمیسیون قرار گیرد، زیرا ما هم 
مشاوران خاص خود را داریم و نظرات همه را به صورت 
تجمیعی بررس��ی ک��رده و درباره آنه��ا تصمیم گیری 

می کنیم. 
ما تلاش کرده ایم که علاوه بر منافع معدندار، منافع 
دیگر بخش های ذی نفع و به طورکلی همه کشور را در 

نظر داشته باشیم. 
البته از آنجا که نمی ش��د موضوع برگزاری مزایده ها 
و واگذاری ه��ا را تا زمان تصوی��ب قانون جدید معطل 
گذاش��ت، در اصلاحیه مجل��س پیش بینی هایی انجام 
گرفته است و بعد از تصویب و ابلاغ به کمک برندگان 

مزایده خواهد آمد.

مدیرعامل ش��رکت شس��تا گفت: در ح��ال حاضر میزان 
تولید ش��رکت پرورده زغال سنگ طبس ۲ میلیون تن بوده 
 که امید اس��ت با اجرای طرح توس��عه آن را به ۴ تا ۵ برابر 

برسانیم.
به گزارش ایسنا، ابراهیم بازیان مدیرعامل شرکت شستا، 
در حاش��یه بازدید از ش��رکت زغال س��نگ پرورده طبس و 
نیروگاه حرارتی این شهرستان اظهار کرد: شهرستان طبس 

سهم عمده ای در تولید زغال سنگ کشور دارد.
وی ب��ا بی��ان اینکه مجموعه شهرس��تان طب��س یکی از 
قطب های تولید زغال س��نگ در کش��ور است، تصریح کرد: 
بیش از ۷۰ درصد تولید زغال س��نگ در کش��ور مربوط به 
طبس بوده و بیش از ۷۰ درصد آن مربوط به شرکت پرورده 

طبس است.
مدیرعامل ش��رکت شستا با بیان اینکه زغال سنگ از مواد 
اصل��ی صنعت فولاد بوده و در فرآیند تولید فولاد جزء مواد 
اصلی محسوب می ش��ود، اظهار کرد: این ماده معدنی مهم 

در دل این منطقه س��الیان س��ال به ذخیره گذاشته شده و 
علی رغم اینکه کشورمان پر از معادن ارزشمند در بخش های 
مختلف طلا، مس، س��نگ های معدنی و س��ایر موارد است، 

زغال سنگ ارزش بسیاری دارد.
بازیان با بیان اینکه آنچنان که باید و شاید از این ظرفیت 
چه در بعد اکتش��اف، اس��تخراج و همچنین زنجیره ارزش 
تولی��د حداکثر اس��تفاده را نبرده ایم، اف��زود: همواره از این 
جهت دارای نقص و ضعف هس��تیم که بخش��ی به دانش و 
تکنول��وژی و تجهیزات و بخش دیگر به احس��اس ضرورت 

نکردن این نیاز برمی گردد. 
مدیرعامل شستا با اشاره به اینکه فولاد یکی از مواد اصلی 
در بخش تولید و توسعه است، یادآور شد: بخش عمده ای از 
فولاد از طریق فرآوری زغال س��نگ به دست می آید. بازیان 
با بیان اینکه طرح توس��عه زغال سنگ پرورده طبس یکی از 
برنامه های پیش رو است، گفت: در حال حاضر میزان تولید 
این ش��رکت ۲ میلیون تن بوده که امید است با اجرای این 

طرح توس��عه آن را به ۴ تا ۵ برابر برسانیم که به طور قطع 
ارزش افزوده خوبی را نه تنه��ا برای این واحد تولیدی بلکه 
در راس��تای رفع دغدغه های بخش تولید در فولاد خواهیم 
داش��ت و امید است با اجرای این طرح گام مهمی در زمینه 

زنجیره ارزش افزوده این صنعت مهم برداریم.
 مدیرعامل شس��تا هدف اصلی بازدید از این ش��رکت را 
بررس��ی روند تولید برنامه های توسعه مجموعه عنوان کرد 
و گفت: در س��فر اخیر رئیس  جمهور به اس��تان برای طرح 
توس��عه ش��رکت پ��رورده طبس نزدی��ک ۵ ه��زار میلیارد 
تومان��ی داده ش��د و بلافاصله بع��د از این وعده براس��اس 
بررس��ی های اولیه به عنوان پیشنهاد طرح توسعه استخراج 
زغال س��نگ در مجموعه این شرکت مصوب شده و در حال 
 خری��د بخش��ی از تجهیزات و مش��تقات این طرح توس��عه 

هستیم.
 بازی��ان در مورد بازدید از نی��روگاه ۶۱۵ مگاواتی طبس 
گف��ت: طرح پیش��نهاد مش��ارکت واگ��ذاری آن در مرحله 

بررس��ی ق��رار داش��ته و تفاه��م نام��ه آن انجام می ش��ود. 
مدیرعامل ش��رکت شس��تا با اش��اره به پیگیری های جدی 
نماینده مردم شهرستان طبس و همچنین استاندار خراسان 
جنوبی در رابطه با توسعه این شهرستان، اظهار کرد: طبس 
شهر توانایی ها و تولید است. وی با اشاره به اینکه بر اساس 
فرمای��ش امام)ره( تولید یک امر مقدس بوده و کارگران نیز 
به عنوان عنصر اصلی تولید مقدس هس��تند، یادآور ش��د: 
تولید، توس��عه و پیشرفت بدون توجه به منابع انسانی انجام 

نمی شود.
بازی��ان با بیان اینکه کارگران که در خط مقدم تولید قرار 
دارند باید همواره مورد توجه بوده و به موضوع معیش��ت و 
سطح رفاه حقوق و مزایای آنها آنها توجه شود، تصریح کرد: 
مش��کلی در بحث پرداخت حقوق و مزایا کارگران در بازید 
از ش��رکت پرورده طبس مطرح ش��د که در همین راستا به 
حق��وق کارگران و مزایای آنها نیز توجه می ش��ود تا در حد 

امکان خواسته های کارگران را جامه عمل بپوشانیم.

تولید زغال سنگ طبس 5 برابر می شود

گروه معدن

جلس��ه رای اعتم��اد عباس علی آب��ادی وزیر 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت در حالی روز 
سه شنبه برگزار شد که وی توانست در نهایت با 
رای قاطع نمایندگان و کس��ب ۱۸۷ رای موافق 

راهی ساختمان سمیه ش��ود. به گزارش ایرنا، نشست علنی 
روز سه شنبه ۲۳ خردادماه مجلس شورای اسلامی به ریاست 
محمدباق��ر قالیباف و با حضور ۱۹۴ ت��ن از نمایندگان آغاز 
ش��د.در این جلس��ه محمد مخبر معاون اول رئیس جمهور، 
غلامحس��ین اس��ماعیلی رئیس دفت��ر رئیس جمهور، محمد 
اس��لامی رئیس س��ازمان انرژی اتمی و سیدمحمد حسینی 

معاون پارلمانی رئیس جمهوری حضور داشتند.
همچنی��ن در این جلس��ه گزارش کمیس��یون اصل )۹۰( 
قان��ون اساس��ی در م��ورد س��امانه جام��ع اطلاع��ات اموال 
غیرمنقول دس��تگاه های اجرایی )س��ادا( و بررس��ی تقاضای 
ع��ده ای از نماین��دگان مجلس ش��ورای اس��لامی در مورد 
رس��یدگی به طرح اساسنامه سازمان آموزش فنی و حرفه ای 

کشور بررسی شد.
در ابتدا گزارش »کمیس��یون های اقتصادی و صنایع« در 

تأیید وزیر پیشنهادی صمت قرائت شد.
روح اله عباسپور در نشست علنی روز سه شنبه ۲۳خردادماه 
مجلس شورای اس��لامی گزارش کمیسیون صنایع و معادن 
در مورد وزیر پیش��نهادی صمت را به ش��رح زیر قرائت کرد: 
در راس��تای بررسی صحت مدارک تحصیلی وزیر پیشنهادی 
صنع��ت مع��دن و تجارت در مقاطع دانش��گاهی طی نامه از 
وزارت علوم تحقیقات و فناوری استعلام گردید که بر اساس 
مکاتبه مدارک ایشان در مقطع کارشناسی کارشناسی ارشد 

و دکترا مورد تأیید است.
در ای��ن گ��زارش آم��ده اس��ت: نتای��ج بررس��ی تطبیقی 
برنامه های ارائه شده ایشان برای تصدی وزارت صنعت معدن 
و تجارت با اس��تناد و اسناد بالادستی حکایت از آن دارد که 
۵۰ درصد برنامه های پیشنهادی با احکام فوق الذکر منطبق 
و ۴۱ درصد موارد همسو است به علاوه نتیجه نشان می دهد 

۹ درصد به احکام اشاره ای نشده است.
در جلسات مزبور با طرح سوالات متعدد در ابعاد تخصصی 
و فن��ی و مدیریت��ی و اجرای��ی از ط��رف نماین��دگان عضو 
کمیس��یون و استماع دیدگاه ها و پاسخ های ایشان صلاحیت 
وزیر پیشنهادی مورد ارزیابی قرار گرفت و در مجموع پس از 
تبادل نظر اعضای کمیسیون صنایع صلاحیت ایشان را برای 
تصدی وزارت صنعت، معدن و تجارت مورد تأیید قرار داد و 

با نظر مثبت نکات و پیشنهادهای را توصیه نمود.
انتق�اد از مخالف�ت وزی�ر پیش�نهادی صمت با  �

قیمت گذاری دستوری
در ابتدای این جلس��ه سیدغنی نظری در مخالفت با وزیر 
پیش��نهادی صم��ت اظهار ک��رد: در برنامه ه��ای علی آبادی 
بی توجه��ی ب��ه مناطق مح��روم و مظل��وم دیده می ش��ود 
آیا قرار اس��ت ش��رکت های بزرگ��ی چون ای��درو و ایمیدرو 
همچنان در ش��هرهای توس��عه یافته س��رمایه گذاری کنند 
و توجه��ی به ش��هرهای محروم نداش��ته باش��ند؟ آیا دنبال 
آن هس��تند ک��ه پول ه��ای خ��ود را افزایش دهن��د؟ آیا باز 

 هم ش��هرهای مظلوم و مح��روم از صنای��ع محروم 
می مانند؟

وی تصریح کرد: ما ش��رمنده ایم که در برخی نقاط 
کارگر پیدا نمی شود و باید از شهرهای محروم کارگر 
ص��ادر کنیم چرا دولتی که با ش��عار عدالت محوری 
آمده برای ایجاد صنایع در ش��هرهای محروم تلاشی 
نمی کند؟ شهرهایی مانند خلخال و کوثر آب دارند ولی برای 

شهرهای توسعه یافته از این مناطق آب منتقل می کنند.
عضو کمیس��یون اقتصادی مجلس یادآور ش��د: آقای علی 
آبادی در بخش خصوصی موفق است و من منکر توانمندی ها 
و موفقیت او نیستم اما آیا در مدیریت بخش های دولتی هم 
موفق بوده است؟ آیا در تعامل با مجلس می تواند خوب عمل 

کنند؟ به نظر من تعامل با مجلس ضعیف است.
برنامه ه�ای وزیر پیش�نهادی صم�ت در حوزه  �

خودرو اعلام نشده است
در ادام��ه جلال محم��ودزاده نماین��ده م��ردم مهاباد در 
مجلس ش��ورای اسلامی در مخالفت با رأی اعتماد به عباس 
علی آبادی وزیر پیش��نهادی صنعت مع��دن و تجارت اظهار 
کرد: دایره دوستان و همکاران آقای رئیسی بسیارکم است و 
انتخاب وزرا از دانش��گاه های امام حسین و امام صادق عامل 

این مشکل است.
وی اف��زود: هر وزیری ک��ه برای وزارت صمت پیش��نهاد 
می ش��ود برنامه های خود را برای س��اماندهی بازار خودرو به 
صورت دقیق ذکر می کرد اما بعد از احراز مس��ئولیت در دام 
مافیای خودروس��ازی می افتاد شما که حتی برنامه های خود 
در حوزه خودرو و ارتقای این صنعت را دقیقاً اعلام نکرده اید 
از کجا معلوم که بعد از احراز پس��ت وزارت در دام مافیا های 

خودروسازی نیفتید؟
ب�ا تفک�ر اقتص�اد س�رمایه داری و نئولیبرال�ی  �

نمی توان وزارت صمت را اداره کرد
در ادام��ه مه��دی عس��گری نماینده مخال��ف عباس علی 
آبادی وزیر پیش��نهادی صمت در جریان رس��یدگی به رأی 
اعتم��اد وی در نشس��ت علن��ی امروز سه ش��نبه ۲۳ خرداد 
مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: آقای علی آبادی را مدیری 
موف��ق در بنگاه های ب��زرگ صنعتی می دانم، ام��ا امروز در 
م��ورد جایگاه حکمران��ی صنعت، مع��دن و تجارت صحبت 
می کنیم و به نظر می رسد موفقیت یک مدیر در بنگاه بزرگ 
 صنعت��ی با همان ط��رز فکر و کار در وزارت صمت کارس��از 

نباشد.
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس یازدهم با اش��اره 
ب��ه برنامه ه��ای کتبی و ش��فاهی وزیر پیش��نهادی صمت و 
کلیدواژه هایی مانند نرخ ارز و نرخ بازار، حذف قیمت گذاری 
دس��توری و حذف یارانه های پنهان در برنامه های وی افزود: 
با تفکر اقتصاد سرمایه داری و نئولیبرالی، همان اقتصادی که 
حدود ۳ دهه اس��ت که به ایران تحمیل شده، نمی توان این 
وزارتخانه را مدیریت کرد و این کلیدواژه ها ش��بیه به همان 

تفکر اقتصاد سرمایه داری است.
برنامه های وزیر پیش�نهادی صم�ت در میدان  �

انقلاب هم پیدا می شود
جلیل رحیمی جهان آبادی در نشس��ت علنی صبح س��ه 
ش��نبه، ۲۳ خرداد ماه مجلس ش��ورای اس��لامی در جریان 

بررس��ی صلاحی��ت عباس عل��ی آب��ادی وزیر پیش��نهادی 
صنع��ت، معدن و تج��ارت در مخالفت ب��ا برنامه های وی، با 
بیان اینکه ش��ما درح��ال تصمیم گیری ب��رای وزارتخانه ای 
هس��تید که سرنوشت مردم را رقم می زند، گفت: ۴۰ درصد 
تولید ناخالص داخلی، ۳۳ درصد اش��تغال کشور، ۷۵ درصد 
ص��ادرات غیرنفتی، واحدهای صنعتی نیم��ه کاره، ارز تأمین 
نش��ده، خودروهای لگ��ن و بی کیفیت ب��ا برنامه هایی که از 
می��دان انقلاب هم می توان آنها را پرینت گرفت و ارائه کرد، 

قابل حل نیست.
نماین��ده م��ردم تربت جام، تایب��اد، باخ��رز و صالح آباد در 
مجلس ش��ورای اس��لامی در ادامه خطاب ب��ه نمایندگان با 
تأکید بر اینکه ش��ما نمایندگانی هستید که برای هر رأی و 
نظری که می دهید باید به خداوند پاس��خگو باشید، با اشاره 
به صفح��ه ای از برنامه ه��ای وزیر پیش��نهادی، عنوان کرد: 
موضوع جمع آوری آب های س��طحی در فصل زمس��تان در 
حوضچه ه��ای ذخیره آب و احداث تصفیه فاضلاب انس��انی 
و بهداش��تی از موضوعات��ی نیس��ت ک��ه از برنامه های وزیر 

پیشنهادی صنعت باشد.
وی در ادام��ه خطاب ب��ه علی آبادی گفت: ش��ما خودرو 
را ۸ براب��ر ن��رخ در خ��ارج از نظ��م ب��ه ملت می فروش��ید. 
درحال حاض��ر مصوب ش��ده که ۱۷۶ درصد س��ود بازرگانی 
از خودرو گرفته می ش��ود و ش��ما می گوئی��د موافق واردات 
خودرو هس��تید اما س��ابقه ش��ما نش��ان می دهد زمانی که 
سمتی داش��تید مانع واردات لوکوموتیو به کشور شدید پس 
 چ��ه برنامه ای ب��رای واردات خودرو با ع��وارض ۱۷۶ درصد 

دارید.
نماین�دگان موافق وزیر پیش�نهادی صمت چه  �

گفتند؟
در جریان این نشس��ت، تع��دادی از نماین��دگان مجلس 
ب��ه بیان برنامه ه��ا و توانمندی های وزیر پیش��نهادی صمت 

پرداختند که به شرح زیر است: 
بخ�ش  � و  کارک�رده  دول�ت  در  علی آب�ادی 

خصوصی را خوب می شناسد
محمدمه��دی زاهدی نماینده م��ردم کرمان در موافقت با 
برنامه ه��ای پیش��نهادی وزیر صمت بیان ک��رد: علی آبادی، 
لیس��انس خود را از دانشگاه ش��ریف، فوق لیسانس دانشگاه 
تهران و دکترای خود را از دانشگاه خواجه نصیر کسب کرده 
اس��ت که ما بای��د قدردان چنین مدی��ران خبره و تیزهوش 

باشیم.
نماینده مردم کرمان در مورد سوابق وی بیان کرد: مدیریت 
ابر پروژه های مانند سدس��ازی، تونل سازی، پل سازی، صنایع 
دفاعی، س��اخت نیروگاه های پیش��رفته، ساخت لوکوموتیو و 
صنایع ریلی پیش��رفته و ش��روع عملیات ب��رای خودروهای 
برق��ی همراه ب��ا بهره ب��رداری و به��ره وری و بهینه س��ازی 
 براس��اس فناوری ه��ای ن��و یک��ی از ویژگی ه��ای مدیریتی 

علی آبادی است.
عضو کمیس��یون آموزش بیان کرد: مقامات عالی کش��ور 
در دورانی که ایش��ان مس��ئولیت مپنا را داشتند به صراحت 
از عملکرد وی تجلیل کردند و این س��خن بس��یار راهبردی 
و راهگش��ا برای ماس��ت که پی ببریم با چه مدیر توانمندی 

مواجه هستیم.

 علی آبادی شجاعت »نه« گفتن دارد �
در ادام��ه حبیب ال��ه دهم��رده در نشس��ت علن��ی امروز 
سه شنبه، ۲۳خردادماه مجلس شورای اسلامی در موافقت با 
برنامه های وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت، گفت: در 
تجربه های خود یاد گرفتم که برای واگذاری پروژه های مهم 
ابتدا بررس��ی کنم که فرد در کجا کار کرده و چه عملکردی 
داش��ته است، سپس وی را انتخاب کنم. نماینده مردم زابل، 
زهک، هیرمند و نیمروز و هامون در مجلس شورای اسلامی 
افزود: علی آب��ادی دارای برنامه علمی، کارشناس��ی در ابعاد 
کوتاه م��دت، بلندمدت و میان مدت اس��ت. وی اضافه کرد: 
وزیر پیشنهادی صمت افق دید وسیعی دارد و ریسک پذیری 
و خطرپذیری را در دستورکار خود قرار داده است همچنین 
وی دارای ش��جاعت نه گفتن است همچنین اهل رانت و باج 

دادن نیست.
ق�ول وزی�ر پیش�نهادی صم�ت ب�رای اجرای  �

کاهش سیاست حضور دولت در اقتصاد
محمدرضاپ��ور ابراهیمی در موافقت ب��ا برنامه ها و اهداف 
وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت گفت: در کمیسیون 
اقتصادی مباحث اقتص��ادی وزارت صمت و برنامه های وزیر 
پیش��نهادی بررسی شد و حقیقتاً چارچوب فکری علی آبادی 
با رویکردهایی که در حوزه مأموریت های کمیسیون برعهده 

دارد منطبق بود.
وی در خصوص برنامه های وزیر پیش��نهادی صمت ادامه 
داد: نخستین موضوع حوزه صادرات کشور است که با توجه 
ب��ه تغییراتی که در ایام اخیر رقم خورده، فرصت اس��تثنایی 

برای صادرات کشور فراهم کرده است. 
این فرصت اس��تثنایی به تراز تجاری کشور کمک خواهد 
کرد.نماینده مردم کرمان و راور توضیح داد: زیرس��اخت های 
این جهش اقتصادی در برنامه های وزیر پیشنهادی قید شده 
ول��ی نیاز ب��ه تکمیل دارد. چراکه ۹۰ درصد تجارت کش��ور 
با ۱۰ کش��ور دنیا اس��ت و نیاز به تکمیل دارد، باید رایزنان 
بازرگانی از وزارت صمت در این کش��ورهای همسایه حضور 

یابند.
نمایندگان ش��مال غرب کش��ور موافقت خ��ود را با وزیر 

پیشنهادی صمت اعلام کردند. 
حجت الاس��لام محمدرض��ا میرتاج الدین��ی درب��اره بیانیه 
مجمع نمایندگان ش��مال غ��رب گفت: با توجه به بررس��ی 
برنامه های عباس علی آبادی در جلس��ه مجم��ع نمایندگان 
شمال غرب کشور و عنایت به نظرسنجی در میان نمایندگان 
چهار اس��تان ش��مال غرب، این مجمع با اکثریت آرا موافق 
 رأی اعتم��اد به وزیر پیش��نهادی صنعت، مع��دن و تجارت

است. 
»علی  آب�ادی« وزی�ر صنعت، مع�دن و تجارت  �

شد
»عب��اس علی آبادی« با ۱۸۷ رأی موافق، ۵۸ رأی مخالف، 
۸ رأی ممتن��ع، ۲ رأی باطل��ه از ۲۵۵ نماین��ده حاض��ر در 
مجلس، رأی اعتماد گرفت و به عنوان وزیر صنعت، معدن و 

تجارت انتخاب شد.
قالیب��اف رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی در پایان گفت: 
امیدواری��م این وزارتخانه در راس��تای رش��د تولید گام های 

مهمی بردارد.

 علی آبادی 
وزیر صمت شد

 علی جدی
 نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن 

بخش معدن درگیر 
اختلاف نظرها
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رباتجایکسیراتنگنمیکند
گزارش »روزگار معدن« درباره چالش هوشمندسازی معادن و نیروی انسانی

 
گیتا جاودانی

سیدمحمد موسوی بااش��اره به مذاکرات هیات 
ایرانی ب��ا پتروف اوگینو، رئی��س آژانس فدرال 

صنایع منابع معدنی روسیه تصریح کرد: باتوجه 
به توانمندی ط��رف روس در عرصه معادن، در 
این مذاکرات مقرر شد که از دانش فنی روسیه 
در راستای هوشمندسازی معادن و ماشین آلات 

حفاری اس��تفاده کنیم. وی در ادامه یادآور شد: 
این مذاک��رات در آینده نزدیک ب��ه تفاهمنامه 
همکاری دوجانبه منجر خواهد شد. این موضوع 
بهانه ای ش��د تا در گزارش ام��روز روزگار معدن 

دوباره موضوع هوشمندس��ازی را موردبررس��ی 
قرار دهیم و به این موضوع بپردازیم که ضرورت 
هوشمندسازی در شرایط امروز معدن در کشور 
ما چقدر است و آیا استفاده از فناوری های نوین 

فرصت اش��تغال نی��روی کار را محدود نخواهد 
ک��رد؟ آنچه در ادام��ه می آید، نظ��رات مهدی 
لطفی اصل و کاظم بروسمند ۲ تن از کارشناسان 

و فعالان حوزه معدن در این زمینه است.

 بلای
 جان معادن

ذبی�ح الله اعظمی س�اردویی: در دی��داری 
که ب��ا رهبر معظ��م انقلاب داش��تیم، ایش��ان 
تاکی��د کردند ک��ه معادن اگر فعال ش��وند )که 
بی��ش از ۹۰ درص��د آنه��ا غیرفعال هس��تند(، 
 نق��ش مهمی در رش��د و رونق کش��ور خواهند 

داشت. 
ایش��ان تاکید کردند که رس��یدگی به معادن 
مس��ئله ای مهم است و نمایندگان باید آن را در 

دستور کار خود قرار دهند.
اگ��ر مع��ادن م��ا ب��ه کار بیفتن��د، می توانیم 
ش��یرهای نف��ت را ببندیم. به  عن��وان مثال، در 
ح��وزه انتخابیه م��ن یعنی کرمان که بهش��ت 
معادن اس��ت، هیچ کدام از آنها فعال نش��ده اند 
و دلیل عمده فعال  نش��دن ای��ن معادن نبودن 
ماشین آلات معدنی است.کارشناسان متخصص 
در ح��وزه مع��ادن معتقدند که اگر م��ا بتوانیم 
معادن خ��ود را فعال کنیم که لازمه فعال کردن 
ای��ن مع��ادن در اختیار داش��تن ماش��ین آلات 
 صنعت��ی اس��ت، می توانی��م ش��یرهای نفت را 

ببندیم. 
بیش��تر معدنداران ی��ا منتظ��ر تخصیص ارز 
هستند که بتوانند این ماشین آلات را وارد کنند 
یا به دلیل مشکلات تحریم توان وارد کردن آنها 
را ندارند یا به  دلیل خرید ماشین آلات چینی که 
بعد از مدت کوتاهی دیگر امکان استفاده ندارند، 

متضرر شده اند.
در دس��ترس  نب��ودن ماش��ین آلات معدنی و 
فرس��ودگی این ماش��ین آلات علت اصلی فعال 
 نش��دن معادن در کشور ما است، وزارت صنعت 
بای��د پیگیر این موضوع باش��د و همچنین باید 
مجوز افرادی را که معدن ثبت کرده اند و شروع 
ب��ه فعالیت نمی کنند، باطل کن��د و این معادن 
را به اش��خاص دیگری واگذار کن��د.واردات این 
 ماش��ین آلات ب��رای کش��ور بی نهای��ت ارزبری

دارد.
وقتی ن��رخ یک ت��ن مس چی��زی در حدود 
۱۰هزار میلیارد دلار است و پیش بینی می شود 
که تا ۳سال آینده به ۲۰ هزار میلیارد دلار برسد، 
با این شرایط وقتی بتوانیم ماشین آلات به روز در 
اختیار داش��ته باشیم، می توانیم از چیزهایی که 
به صورت خدادادی در اختیار ما قرار داده ش��ده 
اس��ت و بابت آن هزینه ای پرداخ��ت نکرده ایم 
 یعن��ی ک��وه و زمی��ن درآمد هنگفتی کس��ب

کنیم.
کارشناس��ان متخص��ص در ح��وزه مع��ادن 
معتقدند ک��ه اگر ما بتوانیم معادن خود را فعال 
کنیم که لازمه فعال کردن این معادن در اختیار 
داشتن ماش��ین آلات صنعتی اس��ت، می توانیم 

شیرهای نفت را ببندیم. 
دول��ت قبل و دولت کنون��ی تلاش هایی برای 
واردات ماش��ین آلات معدن��ی انج��ام داده ان��د 
و درصدد هس��تند ک��ه اقداماتی انج��ام دهند 
ک��ه معادن ما فعال ش��ود، ام��ا در عمل چیزی 

نمی بینیم. 
به عنوان مثال، یک معدن در حوزه انتخابیه من 
طی ۲ سال فقط ۴ کیلومتر از ۱۶ کیلومتر جاده 
آن پیش��رفته فیزیکی داش��ته و دلیل آن، نبود 

ماشین آلات است.
مش��کل کار اینجا اس��ت که دچ��ار روزمرگی 
ش��ده ایم و وزرا و معاونان آنه��ا برنامه ای ندارند 
و پیش��رفت در ای��ن زمینه ها را براس��اس یک 
جدول زمان بندی پیش نمی برند، از سوی دیگر، 
جوانان تحصیلکرده بسیاری توانایی کار در این 
معادن را دارند و آموزش لازم را نیز دیده اند، اما 
 س��ال ها است که منتظر فعال ش��دن معادن ما 

هستند.
م��ا باید به ه��ر طریق ممکن مث��ل دور زدن 
تحریم ه��ا یا به نتیجه رس��اندن برج��ام، زمینه 
کش��ور  در  را  معدن��ی  ماش��ین آلات  واردات 
فراه��م کنیم. ب��رای مثال، اکنون ما لاس��تیک 
ماش��ین آلات معدنی را از خارج وارد می کنیم و 
درصدد هس��تیم که برای رفع این مش��کل یک 
کارخان��ه در کرم��ان در این زمین��ه راه اندازی 
کنی��م، اما هن��وز درگیر تش��ریفات اداری برای 
گرفتن مجوزها هستیم، به این صورت در داخل 
 هم در مسیر تولید این ماشین آلات سنگ اندازی

می کنیم.
درباره علت اجرایی نشدن مصوبه مجلس برای 
واردات ۵ هزار ماشین آلات معدنی باید از دولت 
پرس��ید که چ��را مصوبه مجلس ب��رای واردات 
ماش��ین آلات معدن��ی اجرایی نمی ش��ود، البته 
یک مش��کل، ضعیف عمل کردن بخش نظارتی 

مجلس است.

یادداشت

 � لطفی اص�ل  مه�دی 
فع�ال  و  کارش�ناس 
معدن�ی: ام��روزه یکی از 
ابزارهای مهم در صنعت، 
مع��دن  و  کش��اورزی 
دس��تگاه های  از  استفاده 
هوشمند و س��امانه های مانیتورینگ در راستای 
بهینه س��ازی  و  عملک��رد  راندم��ان  افزای��ش 
فعالیت های اجرایی است. در بخش معدن نیز از 
سال های گذشته استفاده از فناوری های نوین و 
همچنی��ن هوشمندس��ازی رون��د فعالیت های 
معدنی از جمله اکتش��اف، استخراج، بارگیری و 
تراب��ری، دس��تگاه های ایمن��ی و... عملیات��ی و 
اجرایی شده است. مشخص است که استفاده از 
دس��تگاه های هوش��مند باعث افزایش راندمان 
فعالیت ه��ای معدن��ی و متناظر ب��ا آن کاهش 
صدم��ات و آس��یب های ناش��ی از فعالیت های 
معدن��ی خواه��د ش��د. بنابرای��ن، اس��تفاده از 
سامانه های هوش��مند و تجهیز معادن به ابزار و 
تجهی��زات هوش��مند بای��د ج��زو اولویت های 

فعالیت های معدنی قرار گیرد.
هوشمندسازی و اشتغال �

این موضوع که اس��تفاده از سامانه های نوین 
و هوشمندس��ازی معادن باعث کاهش اش��تغال 
در مناطق کمتربرخوردار می ش��ود که بیش��تر 
نیروی انس��انی غیرمتخصص خ��ود را از اهالی 
مناط��ق محل وق��وع معادن انتخ��اب می کنند، 
به نظ��ر من، گزاره صحیحی نیس��ت، چرا که در 

بحث هوشمندسازی معادن نیاز به تکنسین ها و 
اپراتورهای آشنا به مباحث معدنی و الکترونیکی 
و رایان��ه ای کام��لا مش��هود و موردنیاز اس��ت. 
بنابرای��ن، با برگزاری دوره های تخصصی در این 
زمینه و آموزش پرسنل معادن، می توان عملکرد 
پرس��نل را ارتق��ا داد و ضمن افزای��ش راندمان 
فعالیت های معدنی با اس��تفاده از دس��تگاه های 
هوشمند، سطح ایمنی در معادن را افزایش داد 
و به تبع آن، ش��اهد کاهش آس��یب ها و صدمات 
ناش��ی از فعالیت های معدنی بود.البته اس��تفاده 
از دستگاه های هوش��مند دارای مزایا و معایبی 
اس��ت، اما در بحث فعالیت ه��ای معدنی مزایای 
اس��تفاده از این سیس��تم ها آنق��در کاربردی و 
موردنیاز اس��ت که وجود اندک معایب موجود، 

تاثیری در استفاده از آن ندارد.
آموزش و دانشگاه �

در مبحث آم��وزش دانش��گاهی باید موضوع 
آموزش دانش��جویان معدن سمت وسوی اجرایی 
و عملیاتی به خود گیرد. یعنی علاوه بر آموزش 
تئ��وری مباح��ث معدنی باید دوره ه��ای بازدید 
از معادن به صورت مس��تمر و کاربردی توس��ط 
دانشگاه ها اجرایی شود. همچنین، ضروری است 
آموزش دانش��جویان معدن به منظ��ور کاربرد و 
پیاده س��ازی دستگاه های هوش��مند و یادگیری 
اپراتوری این سیس��تم ها در دس��تور کار باشد. 
به نظر می رس��د که در راس��تای هماهنگ سازی 
فعالیت های معدنی با تغییرات گس��ترده جهانی 
در ای��ن زمی��ن، ضرورت تغییر نگ��رش از بحث 

آموزش سنتی به سمت آموزش نوین و کاربردی 
اجتناب ناپذیر اس��ت. این موضوع اگرچه س��بب 
کاه��ش نیازمندی معادن به نیروی کار س��نتی 
خواهد شد و در بیشتر معادن شاید شاهد تعدیل 
نیروی انسانی که اکثرا از مناطق روستایی محل 
وقوع معادن هستند، باشیم، اما مزایای استفاده 
از روش ه��ای نوی��ن در فعالیت ه��ای معدن��ی 
به قدری است که می تواند اثرات منفی و زیانبار 

آن را تاحدودی مرتفع کند.
و  به��ره وری مع��ادن  و  راندم��ان  افزای��ش   
صنایع معدن��ی و همچنی��ن کاه��ش خطرات و 
آس��یب های ناش��ی از فعالیت ه��ای معدن��ی از 
عمده تری��ن مزایای اس��تفاده از روش های نوین 

معدنکاری به شمار می روند. 
همچنی��ن، باتوج��ه به اینکه آم��وزش نیروی 
انس��انی در راس��تای اس��تفاده از فناوری ه��ای 
نوی��ن ج��زو پیش نیازها و ملزوم��ات این روش 
اس��ت و به تب��ع آن، ای��ن آم��وزش نیازمن��د 
دوره ای چندی��ن س��اله اس��ت، بنابراین معادن 
بزرگ و متوس��ط مقیاس می توانن��د با همکاری 
ش��رکت های دولتی ازجمله س��ازمان ایمیدرو و 
سازمان نظام مهندسی معدن کشور و همچنین 
دانش��گاه های سطح کش��ور، دوره های آموزشی 
مرتبط را برای کارکنان و پرس��نل معدنی خود 

برای تربیت تکنسین و اپراتور برگزار کنند. 
در ای��ن صورت اث��رات منف��ی تعدیل نیروی 
انس��انی نیز به طرزچش��مگیری کاهش خواهد 

یافت.

افزایش یا کاهش تعارضات �
به نظ��ر می رس��د، در ص��ورت اجرایی ش��دن 
پیش��نهاد فوق می توان اطمینان حاصل کرد که 
تعارضات محلی نه تنها روند افزایش��ی نداش��ته 

باشد، بلکه رو به کاهش هم بگذارد.
 از سوی دیگر، به گمان من، دلیل عمده وجود 
معارضان محلی، موضوع اشتغال یا عدم اشتغال 
ساکنان منطقه نیست، بلکه عدم تخصیص منابع 
حاص��ل از فعالیت های معدنی ب��ه مناطق وقوع 
معادن اس��ت، در صورتی  که درآمدهای حاصل 
از مع��ادن طبق قانون معادن و آیین نامه اجرایی 
آن در مناطق روستایی محل وقوع معادن هزینه 
شود و س��رمایه گذاری اصولی در بحث توسعه و 
ایج��اد زیرس��اخت های این مناط��ق عملیاتی و 
واحدهای صنایع معدن��ی در این مناطق احداث 
ش��ود، ش��اهد توس��عه زنجیره صنای��ع معدنی 
پایین دس��تی در ای��ن مناطق باش��یم و در یک 
ن��گاه کلی، افراد محلی اثرات مثبت فعالیت های 
معدن��ی را در زندگ��ی اجتماع��ی و اقتص��ادی 
خود به عینه مش��اهده می کنند، در این صورت 
می توان با قطعیت اعلام کرد که چیزی به عنوان 

معارض محلی نخواهیم داشت.
پیشرفت های باورنکردنی �

درحال حاضر کش��ورهای معدن��ی مطرح دنیا 
با س��رعتی باورنکردنی در حال ایجاد، توس��عه 
و گس��ترش اس��تفاده از فناوری ه��ای نوی��ن و 
هوشمندسازی از جمله اس��تفاده از رباتیک در 
مبحث ایمنی معادن به وی��ژه معادن زیرزمینی 

زغال س��نگ هس��تند. برای مثال، با استفاده از 
این فناوری پیش از حضور پرسنل معدن میزان 
ایمنی این شکل از معادن از نظر وجود گازهای 
خطرن��اک و دیگ��ر اش��کال خط��رات احتمالی 
کنترل می ش��ود یا از وسایل نقلیه خودران برای 
کاهش آسیب ها و خطرات احتمالی و بالا بردن 
دقت عمل ماشین آلات معدنی استفاده می شود 
ی��ا پهپادها برای انجام عملیات نقش��ه برداری از 

معادن به کار می رود.
محاس��به میزان ذخای��ر در مناط��ق پرخطر 
به ج��ای نی��روی انس��انی و جایگزین��ی ای��ن 
ش��کل از فناوری در مبحث نظ��ارت و کنترل، 
اس��تفاده از دس��تگاه های مانیتورین��گ ب��رای 
کنترل می��زان مواد معدنی جابه جا ش��ده و در 
نهای��ت اس��تفاده از هوش مصنوع��ی به منظ��ور 
هش��داردهی ب��رای مواقع��ی ک��ه ام��کان بروز 
ناهنجاری و خط��رات احتمالی در هنگام انجام 
عملی��ات معدن��کاری و فرآوری وج��ود دارد، از 
 دیگر کاربردهای مهم هوشمندسازی در معادن

است.
اولویت های نوین �

در نهای��ت باید گفت ک��ه تطبیق فعالیت های 
معدنی با فناوری های نوین و هوشمندسازی آنها 
و تربی��ت نیروی متخصص در راس��تای فعالیت 
در ای��ن زمینه جزو اولویت های معدنکاری نوین 
به ش��مار می آی��د و باید ترتیبی اتخاذ ش��ود که 
مس��یر فعالیت های معدنی به س��مت استفاده از 

این فناوری های نوین حرکت کند.

 � بروس�مند  کاظ�م 
فع�ال  و  کارش�ناس 
ام��روزه  معدن�ی: 
و  اصول��ی  بهره ب��رداری 
از  بهین��ه  اس��تفاده 
س��هم  منابع معدن��ی 
قابل توجه��ی در رش��د و ش��کوفایی اقتص��ادی 
کش��ورهای توس��عه یافته و در حال  توسعه دارد. 
یک��ی از خصوصی��ات بارز ذخای��ر معدنی دنیا و 
کش��ور ایران، پراکندگی آنها در مناطق مختلف 
اقلیمی است. همین موضوع سبب ایجاد فرصت 
اش��تغال در مناط��ق مختلف دنی��ا و پراکندگی 
صنع��ت معدن��کاری و صنایع وابس��ته ش��ده و 
به این ترتیب، س��هم قابل توجهی از میزان ایجاد 
اشتغال و رونق اقتصادی در مناطق دور از مراکز 
استان ها را به خود اختصاص داده است.با کاهش 
عیار ذخای��ر معدنی و افزایش عمق معدنکاری و 

همچنی��ن افزای��ش تقاضا ب��رای م��واد معدنی 
بهره برداری اصولی و کنترل هزینه های معدنی و 
لزوم تولید با هزینه های تمام ش��ده پایین سبب 
ش��ده است که این صنعت به س��مت استفاده از 
تکنولوژی های نوین و هوشمندس��ازی عملیات 
معدن��ی گام بردارد و به این ترتیب، اس��تفاده از 
ماش��ین آلات و اب��زارآلات مدرن و هوش��مند با 
قابلیت تولید بهنگام داده و مکانیزاسیون عملیات 

معدنی قوت گرفته است.
تهدید یا فرصت

استفاده از تکنولوژی و هوشمندسازی عملیات 
معدنی از ۲ منظر قابل بررس��ی اس��ت.اول اینکه 
استفاده هوشمندسازی و مکانیزاسیون عملیات 
معدنی باعث کاهش اس��تفاده از نیروی انس��انی 
در ای��ن معدنکاری خواهد ش��د ک��ه این امری 
طبیعی اس��ت، ام��ا نمی ت��وان به طورقطع گفت 
این ارتباط مستقیم اس��ت. دیگر اینکه استفاده 

از تکنول��وژی و هوشمندس��ازی معادن می تواند 
علاوه بر ایجاد شرایط ایمنی بهتر، باعث افزایش 
تولید، توجیه اقتصادی برخی پروژه های معدنی 
غیرفعال، توسعه صنایع وابسته به تولید و ایجاد 
زنجی��ره ارزش ش��ود؛ به طورمث��ال، راه ان��دازی 
کارخانه های فرآوری مواد معدنی که خود باعث 
ایجاد اشتغال بیشتر خواهد شد. بنابراین، اگرچه 
هوشمندسازی یک تهدید برای بکارگیری نیروی 
انس��انی محسوب می شود، اما در سوی مقابل، با 
توس��عه فعالیت های معدنی، خ��ود یک فرصت 
ب��رای ایجاد اش��تغال پایدار اس��ت. در این باره، 
سیاس��ت ها و اهداف استفاده از هوشمندسازی و 
تکنولوژی های روز مشخص کننده این فرصت ها 

و تهدیدها است.
کارآمدتر کردن نیروی انسانی

باتوجه به اینکه اس��تفاده از هوشمندسازی در 
معادن نیازمند نیروی انس��انی متخصص است، 

ای��ن فرصت ب��رای فارغ التحصیلان دانش��گاهی 
فراهم اس��ت ت��ا با آموزش ه��ای لازم بتوانند در 
زمینه پیاده س��ازی برنامه هوشمندسازی معادن 
نق��ش موثری داش��ته باش��ند که ای��ن موضوع 
تهدیدی برای جامعه کارگری و اپراتوری معادن 
محس��وب می ش��ود، اما از طرفی این افراد خود 
می توانند تحت آموزش قرار گیرند و در س��طوح 
مختل��ف تکنول��وژی معدنی بکارگیری ش��وند. 
به طب��ع با کاهش اس��تفاده از نی��روی کارگری 
به ویژه در مناطق دوردس��ت، ش��اهد اعتراضات 
محلی خواهیم بود که همان طور که در بالا اشاره 
ش��د، می توان با راه اندازی کارگاه های آموزش��ی 
در چنی��ن م��واردی از ظرفیت ه��ای منطقه ای 
به نحو بهتری بهره مند ش��د. در این باره به تازگی 
در برخ��ی ش��رکت های خصوصی ای��ن موضوع 
عملیاتی شده و با راه اندازی کارگاه های آموزشی 
در زمینه حفاری اکتشافی با تکنیک های به روز، 

زمینه اشتغال برای بومیان مناطق معدنی فراهم  
شده است.

ام��روزه در مع��ادن ب��زرگ دنیا اس��تفاده از 
مهندس��ان و کارشناس��ان متخص��ص در حوزه 
اپراتوری ماش��ین آلات و تجهیزات مرسوم شده 
اس��ت و به نوعی با کاهش هزینه ه��ای تعمیر و 
نگهداری و به تبع آن، کاهش نرخ تمام شده تولید 
از معادن و افزایش تولید، صنایع پایین دستی نیز 
توس��عه داده ش��ده که این موضوع س��بب رونق 
اقتص��ادی و ایج��اد رضای��ت عموم��ی و ایجاد 
بس��ترهای مناسب برای فعالیت بومیان و نیروی 

انسانی در این معادن شده است.
بنابرای��ن برنامه ریزی و هدف گ��ذاری صحیح 
در اس��تفاده از تکنولوژی نوین و هوشمندسازی 
معادن می تواند فرصتی ب��رای رونق اقتصادی و 

ایجاد اشتغال باشد، نه یک تهدید.

مانند هوشمندس��ازی  اهمی��ت مقوله های��ی 
بر کس��ی پوش��یده نیس��ت، اما آنقدر عرصه بر 
تولیدکننده ها، چ��ه صنعتی و چه معدنی، تنگ 

 ش��ده اس��ت که آن چنان تمایلی ب��رای ورود به 
این مباح��ث ندارند.به عبارت دیگر، درحال حاضر 
معادن کوچک در کش��ور آنقدر گرفتار مس��ائل 

ابتدای��ی و پیش پاافتاده ش��ده اند ک��ه می توان 
گفت دغدغه اصلی آنها هوشمندس��ازی نیست، 
در صورت��ی  که به گمان نگارن��ده، این اقدام نیاز 

ام��روزه هر فعالیت اقتص��ادی، از جمله معدن و 
صنایع معدنی اس��ت، البته ش��کی نیس��ت که با 

بهبود شرایط و تامین زیرساخت های

لازم، معدن��کاران حتی در مع��ادن کوچک و 
متوسط، به سرعت مسیر خود را تغییر می دهند و 
امید است به زودی شاهد این تغییر جهت باشیم.

اولویت معدنکاری

شاهراه شکوفایی اقتصاد

سخن پایانی



معدن
چهارشنبه
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 14 ژوئن 2023
 سال ششم  شماره 1089

مدیرعامل س��نگ آهن مرکزی ایران در س��خنرانی و ارائه 
خود در گردهمایی و همای��ش تامین مالی در صنعت فولاد 
ب��ا موضوع »گزارش تامین مالی در صنعت فولاد به نس��بت 
حج��م کل تامین مالی در بازار پولی و س��رمایه« اظهار کرد: 
باید به س��هم دو درصدی بخش معدن و شرکت های معدنی 

در بازارهای مالی توجه بیشتری شود.
ب��ه گ��زارش ایراس��ین، مجتب��ی حمیدی��ان مدیرعامل 
سنگ آهن مرکزی ایران در گردهمایی و همایش تامین مالی 
در صنعت فولاد با اش��اره به موضوعات مهم در حوزه تامین 
مالی، اظهار کرد: ما با یک کس��ری تامی��ن مالی در صنعت 

معدن و فولاد مواجه هستیم. 
در واق��ع ح��دود ۱۵ میلیارد دلار کس��ری داریم که بنده 
معتق��دم اگ��ر دقیق ت��ر به این ح��وزه ورود کنیم بس��ته به 
آن ک��ه با چ��ه cash-flow و فرصت زمان��ی این رقم وارد 
صنعت ش��ود، هم این عدد متفاوت می ش��ود و هم مهم تر از 
آن بازگش��ت مالی اتفاق می افتد و شاهد رونق خواهیم بود. 
طبیعت��ا تمامی فعالان بازار ازجمل��ه ذی نفعان آن صنعت و 
بازیگ��ران بازار مالی، بورس و بانک��ی و... همه به دنبال حل 

مسائل و دغدغه های خود هستند.
وی گفت: اگر ش��رایط ح��وزه معادن و فولاد به درس��تی 
ش��ناخته ش��ود، طبیعتا مواجه ای که مدیران بازارهای مالی 
با آن خواهند داش��ت امکان دارد از جنس��ی باش��د که هم 
مسائل صنعت را در برگرفته و حل کند و هم رونق جدی در 

فضاهای مالی به همراه داشته باشد.
حمیدیان اظهار کرد: زمانی که به آمارها مراجعه می کنیم 
و می بینیم که سهم تسهیلات زنجیره فولاد از کل تسهیلات 
بانک ه��ا چقدر بوده، خواهیم دید ای��ن عدد حدود ۶ درصد 
از مجموع کل صنعت اس��ت. اگ��ر اوراق را هم در این زمینه 
حس��اب کنیم خواهیم دید ۲ درصد ش��رکت های معدنی و 

۵درصد ش��رکت های فولادی هس��تند و ب��ه طور کل حدود 
۶-۷درصد از بازارهای مالی را شامل می شود. بنده علاقه مند 
هس��تم به آن دو درصد س��هم معدن و ش��رکت های معدنی 
 توجه بیش��تری ش��ود، زیرا این عرصه فض��ای کاری زیادی 

دارد.
مدیرعامل سنگ آهن مرکزی ایران ادامه داد: حدود ۱۲ تا 
۱۳ درص��د از مجموع صادرات ما صادرات مربوط به زنجیره 
فولاد اس��ت. این در حالتی اس��ت که در ای��ن صنعت همه 
هزینه ه��ا را انج��ام داده ایم و امروز در نقط��ه ای قرار داریم 

که سرمایه گذاری های کلیدی در صنعت را انجام نداده  ایم.
وی افزود: این عدد، در صورتی که حجم سرمایه گذاری یاد 
شده انجام شود و یا lag سرمایه گذاری که در صنعت وجود 
دارد اتفاق بیافتد به ش��کل چش��مگیری جا به جا می ش��ود؛ 
بنابرای��ن نصف مجم��وع نقش آفرینی که صنع��ت فولاد در 

اقتصاد کشور دارد، سهم از بازارهای مالی دارد.
ب��ه گفت��ه وی، باید دی��د به چ��ه ص��ورت می توانیم این 
وضعیت را متعادل کرده تا س��هم صنع��ت معدن و فولاد از 
مجموع بازارهای مالی به ۱۲- ۱۳درصد برس��د و همچنین 
 چطور باید به افق و چش��م انداز این صنع��ت در کل اقتصاد 

دست یافت.

حمیدیان ادامه داد: ما در شرکت سنگ آهن مرکزی ایران 
که جزو صد شرکت بزرگ کشور است و قدیمی ترین شرکت 
معدنی س��نگ آهن ایران با بیش از ۵۰ س��ال سابقه فعالیت 
معدنکاری از دهه ۵۰ محسوب می شود، امروز شاهد هستیم 
که این ش��رکت در بورس به دلایل مختلفی عرضه نش��ده و 
بازارهای مالی نتوانس��تند نقش آفرینی خود را داشته باشند 
و ن��ه تنها فعالین صنعت بلکه بازار گردان ها و فعالین صنعت 
مال��ی نیز به چنین موضوع و اتفاقی حس��اس نیس��تند. این 
موضوع نش��ان دهنده آن اس��ت که ما هنوز در حوزه ابزارها 
س��نتی هس��تیم. البته این موضوع جای کار بس��یار داشته و 
باید چند صد ش��رکت بزرگ و برتر کش��ور حداقل بایستی 
در بورس باش��ند. این موضوع نیازمند ی��ک مطالبه جمعی 
 است. موضوع دیگر بحث شناخت بازیگران مختلف از معادن

است.
وی تصریح کرد: این وظیفه ماس��ت که فعالان و بازیگران 
صنعت و بازارهای مالی را با معادن در قالب تور و... بیش��تر 
آش��نا کنیم و باید اهمیت موضوع مش��خص شود. به عنوان 
مثال ما یک معدنی در مجموعه معادن س��نگ آهن مرکزی 
ای��ران داریم که به قیمت امروز بی��ش از ۱۰۰ هزار میلیارد 
توم��ان دارایی دارد و بای��د ۴ هزار میلیارد تومان س��رمایه 
گذاری انجام شود تا به ماده معدنی برسد. در تلاش هستیم 
این رقم را تامین تا به گردش مالی این ماده معدنی دس��ت 
پیدا کنی��م. اما این موضوع به کندی اتفاق می افتد و چرخه 

مشکل دار ادامه پیدا می کند.
حمیدیان اظهار کرد: باید دید با چه سرعتی می توانیم این 
ظرفیت های معدنی را فعال کنیم، مثلا در حوزه معدن بدون 
ش��ک با فعال تر شدن آن دو درصد جهشی که ایجاد می کند 
منابعی را به سمت بورس و بانک ها و... سرازیر کرده و همین 
طور در تولید و صادرات هم اثرگذار بوده و رقم چش��مگیری 

خواهد بود. باید در ارتباط با س��رعت عم��ل در تامین مالی 
فکری ش��ود. ما باید در ساختارهای مختلف کاری کنیم که 

این سرعت اتفاق بیافتد. 
در حوزه صنعت، اگر به منابع و زیرس��اخت ها دسترس��ی 
پیدا کنیم انگاری به یک بانک یا به یک ارزش افزوده بیش��تر 
در ظرفیت های منابع مالی درحال گردش در کش��ور دست 
پی��دا ک��رده ایم و این بح��ث نیازمند توجه جدی تر اس��ت. 
به عن��وان مثال ش��رکت س��نگ آهن مرکزی ای��ران دارای 
ظرفیت های مختلفی اع��م از ظرفیت های معدنی، صنعتی و 
زیرساختی هس��ت که هنوز فعال نشده اند. امروزه در کشور 
فقط دو تا س��ه ماه در سال در زیرس��اخت های حوزه برق و 
گاز به دلیل کمبود با مشکل و قطعی همراه هستیم. ما سال 
گذش��ته توانس��تیم با روش B.O.O تامین مالی و س��رمایه 
گذاری حدود ۱۲۰۰ میلیاردی را داشته باشیم و دو نیروگاه 
۲۵ مگاواتی را احداث کنیم. امیدواریم امسال مشکل قطعی 
برق را نداش��ته باش��یم و تقریبا همه هزین��ه ای که در این 
حوزه کردیم با قطع نشدن برق، در همین سال جاری بتواند 
بازگشت داشته باشد. بخش هایی از صنایع معدنی و فولادی 
نی��از به تامین مالی هایی دارن��د که اگر این تامین مالی ها به 
موقع انجام ش��ود در همان یکسال می تواند بازگشت داشته 

باشد.
شایان ذکر است، همایش تخصصی تامین مالی در صنعت 
فولاد، اولی��ن گردهمایی و همایش تامی��ن مالی در صنعت 
فولاد بود که توس��ط ش��رکت توس��عه س��نگ آهن مرکزی 
برگزار و با اس��تقبال خوبی روبرو ش��د. ای��ن گردهمایی در 
تاری��خ ۱۸خرداد ۱۴۰۲، س��اعت ۱۳:۳۰ تا ۱۵:۳۰ با حضور 
متخصصان و علاقمندان به این حوزه در س��الن خلیج فارس 
نمایش��گاه بین المللی تهران برگزار ش��د و از پربازدیدترین 

همایش ها در نمایشگاه بود.

باید به سهم معدن از بازارهای مالی توجه بیشتری شود
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گروه معدن

چندی پیش رئیس س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدن��ی از اجرای ط��رح پیمایش 
و اکتش��اف در بخش��ی از مناطق کشور ازجمله 
استان اصفهان با همکاری زمین شناسان روسیه 

خبر داد.
وی بابی��ان اینکه بزرگ ترین ط��رح پیمایش 
زمین شناسی به وسعت هشتاد هزار کیلومترمربع 
در کشور اجرا می شود، اظهار کرد: در این طرح 
علاوه بر اس��تفاده از توانمندی داخلی در بحث 
نیروی انس��انی از همکاری ه��ای بین المللی نیز 
بهره خواهیم برد. وی خاطرنش��ان کرد: با توجه 
به کارنامه خوب کش��ور روسیه در زمین شناسی 
و اکتش��اف در نظر داریم تا بخشی از مناطق را 
از طریق زمین شناس��ان روس��یه اکتشاف کنیم. 
ب��ه گفته وی، در این ط��رح با پیمایش هایی که 
در مناط��ق انجام می ش��ود مناب��ع قابل توجهی 
از کانس��ارهای فل��زی مانن��د آهن، م��س، پلی 
متال ها، ط��لا و... را اکتش��اف می کنیم. معاون 
وزی��ر صنعت، معدن و تج��ارت بابیان این که در 
دیواندره اس��تان کردس��تان با اجرای ژئوفیزیک 
هوای��ی مناب��ع قابل توجه��ی از ذخای��ر پنهان 
کانس��ار آهن را اکتش��اف کردی��م، تصریح کرد: 
امیدواریم که این کانس��ار آهن بتواند در صنایع 
معدنی اس��تان استفاده ش��ود و در آنجا موجب 
رش��د تولید و کاهش بیکاری ش��ود. ش��هیدی 
افزود: امیدواریم در ادامه طرح پیمایش بتوانیم 
ذخای��ر قابل توجهی را در اس��تان هایی همچون 
اس��تان قم، مرکزی، اصفه��ان و آذربایجان غربی 
اکتشاف کنیم. البته این روی خوش فعالیت های 
اکتشافی در کشور اس��ت. اما به اعتراف فعالان 
حوزه معدن، اکتش��اف روی نگران کننده ای هم 
دارد که ضعف فعالیت های اکتش��افی در کشور 
اس��ت. در گزارش امروز صم��ت نگاهی داریم به 

دوسر طیف اکتشاف در کشور.
پیش�روان  � ب�ا  هم�کاری  گس�ترش 

اکتشاف
رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی گف��ت: ایران همکاری های گس��ترده ای 
ب��ا کش��ورهای مختل��ف در خص��وص مس��ائل 
زمین شناس��ی و مع��دن داش��ته اس��ت. به طور 
مث��ال درحال حاض��ر س��ازمان زمین شناس��ی 
تفاهمنامه های همکاری در امور زمین شناسی و 
اکتشافی با کش��ورهایی همچون چین، فرانسه، 
دانمارک و اتریش امضا کرده اس��ت. به گزارش 
معدن نیوز، علیرضا شهیدی ادامه داد: متاسفانه 
تحریم ایران توس��ط وزارت خزان��ه داری امریکا 
خارج از چارچوب س��ازمان مل��ل متحد صورت 
گرفت که موجب خودداری بس��یاری از کشورها 

در همکاری با ما شد. 
ام��ا برخ��ی از کش��ورهای دنی��ا ه��م به ویژه 
کش��ورهای ش��رقی چ��ون روس��یه و چی��ن از 
آن تبعی��ت نکرده ان��د. وی اف��زود: ب��ا توجه به 
و  زمین شناس��ی  در  روس��یه  کارنام��ه خ��وب 
اکتش��اف در نظر داریم تا بخش��ی از مناطق را 
از طریق زمین شناس��ان روس��یه اکتشاف کنیم. 
وی گف��ت: در هم��کاری ایران و روس��یه هیچ 
سرمایه گذاری ای نمی ش��ود و شرکت روسی در 
ص��ورت موافقت طرفی��ن به هم��کاری با ایران 

خواهد پرداخت.

 وی ادامه داد: با آغاز طرح تحول زمین شناسی 
و اکتش��اف ذخایر معدنی و امض��ای تفاهمنامه 
سه جانبه میان س��ازمان زمین شناسی، معاونت 
معدنی و ایمیدرو مقرر ش��د در ۴۲۰ سلول یک 
پنجاه هزارم که اولویت اکتش��افی داشته، در سه 
لایه زمین شناس��ی، ژئوش��یمی و زمین شناسی 
اقتصادی برداشت های میدانی انجام شود. نظر به 
وس��عت این مناطق و محدودیت زمانی سه ساله 
برای برداشت های این مناطق )حدود ۲۵۰ هزار 
کیلومترمربع(، مقرر ش��د که از کش��ورهایی که 
توان مناس��ب دارند جهت هم��کاری دعوت به 
عمل اید که خوش��بختانه شرکت روسی »روس 
ژئ��و« ک��ه یک��ی از بزرگ تری��ن هولدینگ های 
زمین شناسی و اکتش��افی روسیه است، موافقت 
خود را اع��لام کرد. او تاکید کرد: در این مرحله 
در ص��ورت نهایی ش��دن قرارداد نقش ش��رکت 
روسی تولید اطلاعات پایه و آموزش کارشناسان 

ایرانی است.
سابقه همکاری ایران و روسیه �

رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
س��ازمان  هم��کاری  اینک��ه  بابی��ان  معدن��ی 
زمین شناسی با روس��یه مربوط به امروز نیست، 
 خاطرنشان کرد: سابقه همکاری زمین شناسی و 
اکتشافی با روس��یه از سال ۱۳۷۷ وجود داشته 
اس��ت. در تفاهم و توافقنامه ده��ه هفتاد که به 
امضای مش��ترک سازمان و شرکت JSC روسیه 
رس��ید زمینه های همکاری شامل اکتشاف مواد 
معدنی، تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی، آنالیز 
نمونه ه��ای اکتش��افی و ژئوفیزیک بوده اس��ت. 
ش��هیدی در پاس��خ به این س��وال که همکاری 
با روس��یه چ��ه مزایایی دارد، خاطرنش��ان کرد: 
روسیه در بحث زمین شناس��ی و اکتشافی جزو 
کشورهای پیشرو است و یادمان نرفته که حتی 

س��ازمان زمین شناس��ی در شوروی س��ابق در 
اندازه وزارتخانه زمین شناس��ی بوده است . وجود 
نیروهای متخصص و آزمایش��گاه های ش��یمی و 
تعیین سن مطلق دقیق و امکان تولید اطلاعات 
پای��ه اس��تاندارد و مس��تند بخش��ی از امکانات 

روسیه است.
جلوگیری از دوباره کاری �

مع��اون وزیر صمت با اش��اره ب��ه رکوردهای 
به دس��ت آمده در این زمینه، تصریح کرد: امضای 
تفاهمنام��ه س��ه جانبه بی��ن ایمی��درو، معاونت 
معدنی وزارت صمت و س��ازمان زمین شناس��ی 
و مجزا ش��دن وظای��ف هر یک از آنه��ا، مانع از 
زمان بر ش��دن و هزینه بر ش��دن کارها شده و از 

دوباره کاری جلوگیری می کند.
 ش��هیدی در ادامه با اش��اره ب��ه فعالیت های 
اکتش��افی در زمین��ه عنصر لیتی��م، اظهارکرد: 
اکنون اکتشافات سیستماتیک و نمونه برداری ها 
ب��رای این عنصر در اقصی نقاط کش��ور در حال 
انج��ام اس��ت، بااین ح��ال تاکنون نتوانس��ته ایم 
س��طحی از لیتیم را که برداش��ت آن اقتصادی 

باشد اکتشاف کنیم.
 رئیس س��ازمان زمین شناس��ی و اکتش��افات 
معدنی کش��ور خاطرنشان  کرد: بخش خصوصی 
در این زمینه ورود کرده و در اقصی نقاط کشور 

مشغول به فعالیت اکتشافی است.
بزرگ ترین چالش اکتش�اف ذخایر  �

معدنی
مدیرکل دفت��ر برنامه ریزی، فن آوری و بودجه 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
گف��ت: توجه نک��ردن به س��اختارهای قانونی و 
وظیف��ه ای، بزرگ ترین چالش اکتش��اف ذخایر 
معدن��ی اس��ت. به گ��زارش ایرنا رض��ا جدیدی 
مدی��رکل دفتر برنامه ریزی، ف��ن آوری و بودجه 

سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
گفت: در مقوله تولید اطلاعات پایه اکتش��افی و 
اس��تفاده از روش های فن آور اکتشافی در کشور 
با چالش جدی در حوزه ساختارشناس��ی توسط 
سیاس��ت گذاران و برنامه ریزان مواجه هس��تیم، 
به طوری که فعالیت های اکتشافی با این سیاست 
هیچ گاه همگرا و موثر واقع نمی ش��ود و همواره 
دچار تک��رار و اتلاف زمان و منابع در این حوزه 

خواهیم بود.
اکتشاف جامع و چندلایه �

جدی��دی با اش��اره به تف��اوت س��اختارهای 
حاکمیت��ی ب��ا بنگاه ه��ای توس��عه ای و بخش 
خصوصی، خاطرنش��ان کرد: در حوزه حاکمیت، 
هدف شناخت توان س��رزمینی، اکتشاف جامع 
چندلایه ای و بدون قضاوت اقتصادی اس��ت که 
در همه کشورهای توسعه یافته و همچنین طبق 
قانون در کشور ما برعهده سازمان زمین شناسی 

و اکتشافات معدنی کشور است. 
مدیرکل دفتر برنامه ری��زی، فناوری و بودجه 
س��ازمان زمین شناس��ی ادامه داد: بااین حال در 
س��ال های اخیر ب��ا نبود نگاه مناس��ب در حوزه 
سیاس��ت گذاری و تامین منابع مالی و انس��انی 
برای این ساختار دولتی مواجه بوده ایم که ادامه 
این روند تبعات خوبی برای وضعیت تامین مواد 

اولیه موردنیاز صنایع معدنی نخواهد داشت.
رشد مناسب در حوزه معدنکاری �

ب��ه گفته جدی��دی، هدف بنگاه توس��عه ای و 
بخش خصوصی نیز منفعت اقتصادی و اکتشاف 
موضوع��ی اس��ت ک��ه نیازمند وج��ود اطلاعات 
پایه مناس��ب و ریس��ک معقول است که در این 
ساختارها نیز طی س��الیان اخیر، اتلاف منابع و 
دوباره کاری در حوزه اکتشافات مقدماتی و تولید 

اطلاعات شاهد بودیم. 

وی با اشاره به س��رمایه گذاری محدود دولتی 
در ح��وزه تولید اطلاع��ات پایه زمین شناس��ی 
و اکتش��اف ذخای��ر معدن��ی در برنام��ه شش��م 
توس��عه اقتصادی، اجتماع��ی و فرهنگی، یادآور 
ش��د: میزان اعتبارات س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور در ح��وزه مصارف 
حقوق دولتی معادن که منجر به انجام طرح ها و 
پروژه های این سازمان می شود، رقمی در حدود 
۶۵۰ میلی��ارد تومان طی ۶ س��ال از س��ال ۹۶ 
تاکنون بوده که تناس��بی با ظرفیت های کش��ور 
در ح��وزه منابع معدن��ی و نیازه��ای اطلاعاتی 
آن ن��دارد و در مقایس��ه ب��ا کش��ورهای دارای 
ظرفیت معدنی سرمایه گذاری ناچیزی به حساب 
می آید. جدیدی ابراز امیدواری کرد با ش��ناخت 
و بهره گی��ری مناس��ب از س��اختارهای قانونی 
اکتشاف و توجه مناسب به ظرفیت های هر یک 
از آنها، کش��ور بتواند به رش��د مناسبی در حوزه 
معدنکاری و استفاده از ظرفیت های اقتصادی و 

اشتغال آن نایل آید.
سخن پایانی �

ای��ران با دارا بودن یک درص��د جمعیت دنیا، 
س��همی ۷ درص��دی از منابع معدن��ی آن را در 
اختیار دارد؛ این در حالی اس��ت که سهم بخش 
مع��دن در تولید ناخالص داخل��ی حدودا۶۵۰۰ 
همت در س��ال گذشته، تنها برابر با ۱۹۰ همت 

بوده است. 
ارزش خال��ص تولیدات مواد معدنی در س��ال 
۲۰۲۰ در کش��ور چین ح��دودا ۱۸۳.۸ میلیارد 
دلار، استرالیا ۱۴۳ میلیارد دلار و شیلی حدودا 
۴۱ میلی��ارد دلار و در کش��ور م��ا تقریب��ا ۳.۲ 
میلیارد دلار بوده اس��ت. امید است با رفع موانع 
اکتشاف و تسهیل فعالیت معدنی به زودی کشور 
به جایگاه شایسته خود در این زمینه دست یابد.

فرصت ها و چالش های اکتشاف در ایران

 تاکید فراکسیون 
معدن بر ارتقای جایگاه 
سازمان زمین شناسی

اعض��ای فراکس��یون مع��دن مجلس ش��ورای 
اس��لامی، با حضور در س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور، به ارتق��ای جایگاه این 

سازمان تاکید کردند.
به گزارش ایرنا، نشس��ت رئی��س، دبیر و اعضای 
فراکس��یون معدن و صنایع معدنی مجلس شورای 
اس��لامی ب��ا مدی��ران س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور در محل این س��ازمان 
برگ��زار ش��د. در این دی��دار اعضای فراکس��یون 
معدن و صنایع معدنی مجلس ش��ورای اس��لامی 
به ارتق��ای همه جانبه این س��ازمان تاکید کردند 
و علیرضا ش��هیدی، معاون وزی��ر صمت و رئیس 
این س��ازمان به بررس��ی تاریخچ��ه و فعالیت های 
ج��اری س��ازمان متبوع خود پرداخ��ت. همچنین 
رضا جدیدی، مدی��رکل دفتر برنامه ریزی، فناوری 
اطلاعات و بودجه س��ازمان زمین شناس��ی هم در 
این نشس��ت به بررسی و ارائه موضوعاتی از جمله 
ط��رح تحول، رون��د تولید اطلاعات پایه، مس��ائل 
حاکمیتی، بودجه، چالش های پیش روی اکتشاف 
و نیروی انس��انی و فعالیت های تخصصی س��ازمان 

زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور پرداخت.
هماهنگ��ی میان دس��تگاهی برای اس��تفاده از 
ظرفیت سازمان زمین شناسی برای خدمات رسانی

در حاش��یه ای��ن دیدار حس��ین محمدصالحی، 
نماین��ده مردم فری��دن و فریدونش��هر در مجلس 
ش��ورای اس��لامی با بیان این که مناطقی در غرب 
در اس��تان اصفه��ان از نظر زمین شناس��ی بکر و 
دس��ت نخورده اس��ت، گفت: ای��ن مناطق عوارض 
طبیع��ی خ��اص، زیبایی ها و جاذبه ه��ای طبیعی 
خ��ود را دارند. وی افزود: این مناطق سردس��یر و 
کوهستانی در غرب استان اصفهان جزء مرتفع ترین 
نقاط در این استان است و به دنبال برگزاری جلسه 
با س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
ن��کات قابل توجهی از جمل��ه افزایش ظرفیت های 
معدنی شهرس��تان های اس��تان اصفهان، بررس��ی 
موضوع ژئوپارک، زیست بوم ها و شناخت مخاطرات 
طبیعی بررس��ی ش��د. نماین��ده م��ردم فریدن و 
فریدونش��هر در مجلس ش��ورای اس��لامی با بیان 
این ک��ه موضوعات مختل��ف مخاطرات طبیعی هر 
س��اله در این اس��تان روی می ده��د؛ تصریح کرد: 
س��ال گذشته بخاطر بارش س��نگین برف و بسته 
ش��دن راه های روستایی و س��قوط برف و بهمن با 
مشکلاتی مواجه بودیم که شناخت این مخاطرات 
و بهره گیری از مطالعات انجام ش��ده در س��ازمان 
در  کش��ور  اکتش��افات معدنی  و  زمین شناس��ی 
دس��تیابی به راهکار مناس��ب برای رفع این موانع 

مناسب خواهد بود. 
وی با اشاره به اینکه در بسیاری از مناطق استان 
اصفهان به خاطر برداشت بی رویه آب با فرونشست 
زمین مواجه هس��تیم، خاطرنش��ان کرد: بسیاری 
از مناطق اس��تان اصفهان به دش��ت های ممنوعه 
تبدیل ش��ده اند که شناس��ایی کلی مناطق از نظر 
زمین شناس��ی و بررسی آن جهت احداث و انتقال 
خطوط انرژی جه��ت کاهش اثرات این مخاطرات 
تاثیرگ��ذار خواهد بود که بای��د با ایجاد هماهنگی 
می��ان دس��تگاهی از ظرفیت ه��ا و مطالعات انجام 
شده در این س��ازمان جهت خدمات رسانی بیشتر 

به مردم منطقه استفاده شود.
 محمدصالح��ی درباره توس��عه اکتش��اف مواد 
معدن��ی در اس��تان اصفهان ب��رای تامین خوراک 
مجتمع صنعتی فولاد، گفت: چندین معدن بزرگ 
س��نگ آهن و منگن��ز در منطقه وج��ود دارد که 
البته بهره برداری از آنها به خاطر پوش��ش گیاهی 
خاص منطق��ه زاگرس مرکزی ب��ا ممنوعیت ها و 
محدودیت هایی از سوی منابع طبیعی مواجه شده 
اس��ت.  وی ب��ا تاکید به این که بای��د قاعده اهم و 
مهم را در برداشت از ذخایر معدنی درنظر گرفت، 
تصری��ح کرد: باید با انجام مطالع��ات مورد نیاز به 
این نتیجه برس��یم که آیا حف��ظ و رعایت موازین 
زیس��ت محیطی منطقه ضرورت بیش��تری دارد یا 
بای��د از ذخای��ر معدنی غنی که مورد نیاز کش��ور 

است، استفاده کنیم؟ 
نماین��ده مردم فریدن و فریدونش��هر در مجلس 
ش��ورای اس��لامی همچنین گفت: اکن��ون ذخایر 
بسیاری از معادن با پوشش گیاهی مناسب در حال 
استخراج اس��ت و به صورت خام به خارج از کشور 
صادر می ش��ود که بای��د این موضوع ب��ا برگزاری 
نشست های جدی در بدنه دولت بررسی شود و به 
هر کدام از موضوعات و توجه به میزان اولویت آن 
از جمله مس��اله حفظ منابع طبیعی و یا برداشت 
از منابع طبیعی توجه شود تا با بررسی مناسب به 

راهکار مناسب دست یابیم.

روی خط خبر
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 رنج بی برقی 
در معدن انرژی

گروه معدن

هرچن��د این تصمیم به منظ��ور مدیریت بهینه 
مصرف انرژی اتخاذش��ده اس��ت، اما پیش از اجرا 
ب��ا مخالفت های��ی در میان مس��ئولان حوزه های 
گوناگون رو به رو شد و به سردرگمی هایی در سطح 
جامعه دامن زد.نکته قابل توجه این اس��ت که این 
شیوه مدیریت انرژی جدا از مشکلاتی که زندگی 
روزمره شاغلان و ارباب رجوع  دستگاه های اجرایی 
را تح��ت تاثیر ق��رار می دهد، تاثیر قابل توجهی بر 
جبران کمبود ب��رق صنایع به ویژه صنایع معدنی 
ن��دارد زیرا این بخش های اقتص��ادی همچنان با 
محدودیت هایی برنامه ریزی ش��ده در صنعت برق 
دست به گریبان هس��تند.در گزارش امروز صمت 
نگاه��ی داری��م به آس��یب های محدودیت فصلی 

دسترسی به برق، حوزه معدن و صنایع معدنی.
�آسیب�به�صنعت�و�معدن��

توس��عه  و  اقتص��ادی  مدی��ر  صب��اغ،  امی��ر 
س��رمایه گذاری ایمیدرو درباره تاثیر کمبود برق 
به صمت گفت: ازآنجایی که بخش معدن و صنایع 
معدنی تولیدکننده محصولات انرژی بر هس��تند، 
ان��رژی نقش مهمی در این حوزه ها بر عهده دارد. 
وی اف��زود: ب��رق در فرآیند تولی��د، در متالورژی 
و کوره ها به وفور اس��تفاده می ش��ود و طبیعتا اگر 
محدودیت های��ی در زمین��ه تولی��د و تامین برق 
ب��ه وجود بیاید، مس��تقیما اثر خ��ود را در تولید 
محصولات نهایی نشان می دهد و آسیب زیادی به 
حوزه صنعت، معدن و بخش تولید وارد می آورد.

مدیریت�موقتی��
صب��اغ درب��اره روش های مدیری��ت بحران در 
ش��رایط فعلی گفت: پیشنهادی که می توان ارایه 
داد این اس��ت که در درجه اول س��عی کنیم برق 
صنعت کمتر قطع شود و راهکار آن این است که 
بتوانیم در ش��هرها و مصارف خانگی مصرف را به 
ش��کل بهینه مدیریت کنیم. وی افزود: دولت در 
ح��ال حاضر تلاش می کند برای کنترل و کاهش 
مص��رف برق، الگوی مصرف بخش غیر صنعتی را 

تغییر دهد و برای این منظور جوایز و مشوق هایی 
در نظ��ر گرفته اس��ت. به نظر م��ن هرچه آگاهی 
و حساس��یت جامعه را نس��بت به الزام به مصرف 
بهینه ب��رق افزایش یابد، می توان برق بیش��تری 

برای تولیدات صنعتی داشته باشیم.
گزینه�های�تامین�و�تولید��

صباغ در ادامه سخنان خود با اشاره به اینکه در 
حال حاضر گزینه های زیادی برای افزایش تولید 
و عرضه برق در کش��ور نداریم گفت: بخشی از بار 
مصرف برق برخی از کش��ورها ازجمله افغانستان 
و ع��راق را کش��ور م��ا ب��ه دوش می کش��د که به 
زیان بخش صنعت اس��ت.   وی ادامه داد: از سوی 
دیگر پتانسیل واردات از ترکمنستان، ارمنستان و 
ترکیه داریم. بنابراین توصیه می شود وزارت نیرو، 
گزین��ه واردات ب��رق را به ج��د پیگیری کند و در 
س��ال جاری آن را به مرحله عملیاتی برساند. برق 
وارداتی مش��تری خاص خ��ود را در حوزه صنعت 
دارد و اگ��ر وزارت نیرو بتواند این امکان را فراهم 
کند، بخش از مشکلات تامین برق کاهش می یابد. 
راهکارهای دیگری هم برای تولید برق وجود دارد 
از اجاره کشتی های تولید برق گرفته، که در حال 
حاض��ر در دنیا مرس��وم اس��ت و آن را اصطلاحا 
نیروگاه های متح��رک آبی می گویند، تا الگوهای 
دیگ��ری مثل تولید برق از انرژی هس��ته ای. البته 
شاید در حال حاضر تا حدودی برای تابستان سال 
جاری دیر ش��ده باشد اما ش��اید در آینده بتوانیم 
زودتر برنامه ریزی کنیم و از این طریق بخش��ی از 

نیاز خود را تامین کنیم.
اضطراب�بی�برقی��

امیر صباغ درب��اره نحوه اعمال محدودیت برق 
صنای��ع معدنی گفت: قطع نوس��انی ب��رق، برای 
صنعت بس��یار آسیب رس��ان و زیان بار است زیرا 
نمی توان کوره ها را مرتب روش��ن و خاموش کرد 
بنابراین بهتر است وقتی که محدودیت وجود دارد 
کوره خاموش باشد و وقتی روشن است، به صورت 
پیوس��ته کار کند. وی اف��زود: با قطع و وصل برق 
به ص��ورت نوس��انی هم افت راندم��ان را به دنبال 

دارد و هم به تجهیزات آس��یب می رس��اند. شیوه 
مطلوب این است که صنایع به صورت پیوسته کار 
کن��د و اگر وزارت نیرو در زمان پیک مصرف برق 
ندارد، ترجیح صنایع فولاد و برخی دیگر از صنایع 
این اس��ت که در زمان پی��ک مصرف تعمیرات را 
انج��ام دهند تا اینکه بخواهن��د ضرر و زیان قطع 
و وص��ل بی برنام��ه را متحمل ش��وند. البته در دو 
س��ال گذش��ته در برخی موارد واحدهای مختلف 
فولادس��ازی و برای بعضی از کوره ها برق ش��بانه 
مص��رف کردند ول��ی به هرحال آس��یب افزایش 
هزین��ه تعمی��رات موضوعی جدی اس��ت که در 

فرآیند تولید رخ می دهد.
خاموشی�چراغ�کسب�وکار��

معصومه پاش��ایی بهرام عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس درباره مش��کلات صنایع تولیدی 
ازجمل��ه فولاد مبارکه در خص��وص تامین انرژی 
به ویژه برق در فصل تابس��تان و گاز در زمس��تان، 
گف��ت: متاس��فانه دولت ها ش��عارهایی را مطرح 
می کنند و بعد برای اینکه به این ش��عارهای خود 
جامه عمل بپوش��انند تصمیم��ات عجیبی اتخاذ 
می کنند که این ش��عارها نه تنها اقتصادی نیست 
بلک��ه حتی اگ��ر به عمق اثرات آن نگاه کنیم بلکه 
مردمی و به نفع مردم هم نیس��ت. به گزارش ایلنا 
وی گف��ت: یکی از تصمیم��ات غلطی که دولت و 
درواقع وزارت نیرو گرفته این بود که سال گذشته 
تمام فشار ناشی از کمبود انرژی را به صنعت وارد 
کرد و تولید را با مشکلات قابل توجهی مواجه کرد. 
نماین��ده مردم جلفا و مرند در مجلس ش��ورای 
اس��لامی در ادام��ه عنوان کرد: وقت��ی این میزان 
فشار همه به بخش صنعت آمد اثرات اقتصادی و 
خسارت به دنبال دارد، مسئولان الان فکر می کنند 
که خانه ها را خاموش نکرده اند و راضی هس��تند، 
بله این درس��ت اس��ت که چراغ خانه ها خاموش 
نش��ده ام��ا در مقابل چراغ کار و معیش��ت کارگر 
را خاموش یا کم  س��و ش��د. وی افزود: این اتفاق 
ب��ه روال کار صنایع فش��ار وارد می کند، می دانید 
هر یک ساعتی که برق یک کارخانه قطع می شود 

چه اتفاقی می افتد و چه اثری دارد؟ بعضی وقت ها 
حتی آن برنامه خاموشی که داده بودند هم طبق 
هم��ان قطع نمی کردند و یک ب��اره یک قطعه در 

دستگاه می ماند و دیگر کارآیی نداشت.
اهمیت�فرهنگ�سازی��

پاش��ایی بهرام در خصوص راهکارهای مدیریت 
ان��رژی ب��رای جلوگیری وارد آمدن خس��ارت به 
صنایع، اظهار داشت: باید روی الگوی مصرف کار 
کنیم و برای صرفه جویی فرهنگ سازی کنیم. وی 
افزود: در کشور ما متاسفانه گاز در فضای آزاد رها 
می  شود درحالی که با برنامه ریزی مناسب و ایجاد 
زیرس��اخت ها و مش��وق ها می ت��وان تولید انرژی 
برق را در کش��ور افزایش داد و هم پای نیاز کشور 
آن را توس��عه دهیم. نماینده م��ردم مرند و جلفا 
تصریح کرد: در کش��ور روی نفت و گاز نشسته ایم 
ام��ا ناچاریم بی برقی را تحمل کنیم. وی ادامه داد: 
فارغ از بحث س��وخت فس��یلی از س��وی دیگر ما 
فرص��ت بی نظیری برای بهره برداری از انرژی های 
تجدی��د پذی��ر داریم که بای��د روی آن کار کنیم. 
چ��را م��ا روی انرژی خورش��یدی کار نمی کنیم؟ 
کش��وری که دوس��وم مس��احتش بیابان است و 
تاب��ش طولانی مدت آفتاب را دارد و از جنبه های 
دیگ��ر زمینه بهره گی��ری از چنین فرصتی را دارد 

چرا استفاده نمی کنیم؟
پاداش�صبوری��

پاش��ایی اف��زود: بس��یاری از کش��ورهای دنیا 
می گویند س��رزمین ش��ده ب��ا توجه به ش��رایط 
جغرافیایی و س��ایر م��وارد بهترین موقعیت برای 
تولی��د برق اس��ت، خ��ب چرا ما خودم��ان از این 

فرص��ت بهره نمی بریم؟ عضو کمیس��یون صنایع 
اظهار داش��ت: ما باید از صنایع و کارخانجاتی که 
خودش��ان متولی تولید برق هس��تند یا می توانند 
باش��ند حمایت ه��ای لازم را به عمل آوریم و برق 
م��ازاد آن ه��ا را هم خری��داری کنیم و ب��ا ایجاد 
مش��وق های دیگر به این سمت حرکت کنیم که 
صنایع خودشان برق موردنیاز خود را تولید کنند 

تا آسیب کمتری به تولید وارد شود. 
وی در پای��ان گفت: ما از مجموعه این اقداماتی 
که اش��اره کردم، هیچ کدام را انجام ندادیم و بعد 
در مقابل مردم می گوییم که ایهاالناس برق ش��ما 
قطع نشده یا قطع نخواهد شد، خب درنتیجه برق 
صنای��ع و تولید قطع خواهد ش��د، همه چیز گران 
خواهد ش��د ولی خوش��حال باش��یم که برق شما 
قطع نخواهد ش��د. به عقیده من مردم ما صبورتر 
از این حرف ها هس��تند، اگ��ر به صورت منطقی با 
آن ها صحبت کنیم و به صورت ش��فاف شرایط را 
تش��ریح کنیم؛ مردم شرایط کشور و نیاز صنایع و 

تولید را خواهند پذیرفت.
سخن�پایانی��

تغیی��ر الگ��وی مص��رف یا اعم��ال محدودیت، 
شیوه ای است که کشورهای دیگر هم در مواجهه 
ب��ا بحران انرژی ب��ه کار بس��ته اند. به عنوان مثال 
انگلس��تان در قرن بیس��تم در مقاط��ع گوناگون 
به این راهکار متوس��ل شد.البته نکته اینجا است 
که محدودیت ها در کش��ور ما س��الانه بیش��تر و 
گس��ترده تر می ش��ود و تا امروز راهکار مناس��بی 
برای رفع این چالش در آینده پیش رو اندیش��یده 

نشده است.

کشفبزرگترین
معدنذخیرهمسغرب

آسیادرایران
پایگاه خبری معدن نی��وز، بزرگ ترین معدن 
ذخی��ره م��س پورفیری ایران و غرب آس��یا در 
محدوده معدنی سریدون مس سرچشمه کشف 

شده است.
بزرگترین مع��دن ذخیره مس پورفیری ایران 
و غرب آس��یا در محدوده معدنی سریدون مس 

سرچشمه کشف شده است.
 تاکن��ون تعداد ۱۰۶ حلقه گمانه اکتش��افی 
ب��ا مت��راژی بی��ش از ۹۳ ه��زار مت��ر در این 
کانس��ار حفاری ش��ده که منجربه شناس��ایی 
منبع زمین شناس��ی با تناژی حدود ۳ میلیارد 
 ت��ن ب��ا عی��ار متوس��ط ۴۲ درصد مس ش��ده 

است.
ب��ا توجه به اینکه گمانه ه��ای درحال حفاری 
همچن��ان در م��اده معدنی قرار داش��ته و مرز 
کانه زایی هنوز بس��ته نشده اس��ت؛ لذا توسعه 
عملیات حفاری در دس��تورکار ق��رار گرفته که 
بر این اس��اس حفر ۶۰ حلق��ه گمانه با متراژی 
بی��ش از ۸۰ هزار متر در مرحل��ه دوم طراحی 
ش��ده و در دست انجام اس��ت که براین اساس 
زمین شناس��ی  منب��ع  می ش��ود  پیش بین��ی 
 ب��رآورده ش��ده، ت��ا ۴میلی��ارد ت��ن افزای��ش

یابد.
ش��ایان ذک��ر اس��ت ای��ن کانس��ار به عنوان 
بزرگ تری��ن ذخی��ره مس پورفیری شناس��ایی 
ش��ده در غرب آس��یا و ش��مال آفریق��ا پس از 
پی��روزی انقلاب اس��لامی اس��ت که ب��ا تکیه 
بر دان��ش بومی و ت��وان نیروه��ای متخصص، 
ش��ده  کش��ف  داخل��ی،  ج��وان  و   متعه��د 

است.
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خسارت سنگین قطعی 
برق به فولاد اکسین

گروه معدن

مدیرعامل ش��رکت فولاد اکس��ین خوزستان 
در خص��وص محدودیت ه��ای برق��ی در فص��ل 
تابس��تان و اثرات آن بر تولید ورق های فولادی 
بیان کرد: ب��ا توجه به اینک��ه محصول تولیدی 
فولاد اکس��ین از صنایع میان دس��تی بوده است 
و ایجاد محدودیت های برقی و توقف خط تولید 
منجر به مش��کلاتی در شرکت های پایین دستی 
و توقف س��ایر پروژه ها نظیر عدم تحقق بودجه 
س��الیانه و کاهش تناژ تولید و ارس��ال ورق های 
 م��ورد نی��از اج��رای پروژه ه��ای مل��ی خواهد

شد.
عل��ی محم��دی، مدیرعام��ل ش��رکت فولاد 
اکس��ین در خصوص محدودیت ه��ای برقی در 
فص��ل تابس��تان و اثرات آن ب��ر تولید ورق های 
ف��ولادی، بی��ان ک��رد: ش��رکت فولاد اکس��ین 
خوزستان در راس��تای نیاز صنایع عظیم کشور 
ب��ه منظ��ور تولی��د ان��واع ورق های ف��ولادی با 
اس��تحکام بالا تا عرض چه��ار و نیم متر جهت 
مص��ارف گوناگ��ون مانند لوله ه��ای انتقال نفت 
و گاز ب��ا قطر بالا، مخازن تحت فش��ار و ذخیره 
میعان��ات نف��ت، گاز و پتروش��یمی، دیگ های 
بخار صنعتی و نیروگاهی، صنایع کشتی س��ازی 

و س��ازه های خ��اص س��اختمانی ب��ا خ��واص 
 مکانیکی متنوع در س��ال ۱۳۸۸ به بهره برداری 

رسید.
وی خاطرنش��ان ک��رد: در همی��ن راس��تا از 
س��ال های گذشته تاکنون این ش��رکت با تولید 
انبوه ورق ه��ای فولادی API ع��لاوه بر تحقق 
رسالت خود و بی نیازی کشور به این محصولات 
توانسته نقش مهمی را در اجرای پروژه های ملی 

ایفا کند.
محم��دی افزود: از آنجایی که فولاد اکس��ین 
خوزستان جزو ده شرکت برتر تولیدات ورق های 
فولادی خاص در جهان می باش��د و محصولات 
تولیدی این ش��رکت محصولات خاص در حوزه 
نفت و گاز اس��ت، اجرای پروژه های این صنعت 
در چرخه اقتصاد کشور جایگاه ویژه ای دارد، لذا 
می بایست تولید و ارسال ورق های مورد نیاز این 
صنایع در زمان مقرر انجام شود تا خللی در روند 

پروژه های ملی ایجاد نگردد.
مدیرعامل ش��رکت فولاد اکس��ین خوزستان 
افزود: این شرکت به واسطه تولیدات خود نقش 
مهمی را در مقابله با تحریم ها ظالمانه داش��ته و 
به عنوان خط مقدم در صنعت فولاد کشور، نیاز 
بس��یاری از صنایع از جمله نفت و گاز را برطرف 
کرده اس��ت. محمدی در ادامه تاکید کرد: حال 

با توجه به محدودیت ه��ای برقی کلیه تلاش ها 
و خدمات ارائه ش��ده توسط این مجموعه تحت 
ش��عاع قرار گرفته و علی رغ��م اینکه میزان برق 
م��ورد نیاز این مجموعه ۱۳ م��گاوات بوده، این 
محدودیت ه��ا ب��دون در نظر گرفت��ن مواردی 
نظیر اس��تراتژیک بودن محص��ولات تولیدی و 
تعه��دات انجام پروژه های ملی، پیوس��تگی خط 
 تولید این ش��رکت را به ش��دت تحت شعاع قرار 

داده است.
وی در ادامه یادآور ش��د: مص��رف برق فولاد 
اکس��ین فقط ۱۳ مگاوات بوده که در مقایسه با 
مصارف سایر ش��رکت های فولادی قابل مقایسه 

نمی باش��د، همچنین دیگر شرکت های فولادی 
از خط��وط تولی��د بس��یار زی��ادی بهره برداری 
می نمایند و با توقف یک یا چند بخش هیچ گونه 
خللی در روند این شرکت ها ایجاد نمی گردد که 
در مقایس��ه با فولاد اکس��ین خوزستان که یک 
محصول خ��اص تولید می کند منج��ر به توقف 

کامل خط تولید این شرکت می گردد.
مدیرعامل ش��رکت فولاد اکس��ین خوزستان 
بیان کرد: ب��ا توجه به اینک��ه محصول تولیدی 
این ش��رکت از صنایع میان دس��تی بوده، توقف 
خط تولید منجر به مش��کلاتی در ش��رکت های 

پایین دستی و توقف سایر پروژه ها خواهد شد.

وی در پای��ان تاکید کرد: همچنین با توجه به 
اینکه بخش��ی از سهام این ش��رکت )۶۰درصد( 
متعل��ق ب��ه وزارت تعاون، کار و رف��اه اجتماعی 
کش��ور بوده و ذینفعان اصلی این وزارت جامعه 
بازنشس��تگان عزیز اس��ت، کاهش تناژ تولید و 
عدم تحقق بودجه س��الیانه موجب ضرر و زیان 
بسیار زیاد بازنشستگان و سهامداران خواهد شد 
و از س��وی دیگر با توجه به شرایط بسیار سخت 
اقتصادی و کاهش درآمد پرسنل موجب سخت 
تر شدن ش��رایط اقتصادی و معیشتی کارگران 
عزیز و همچنین وارد آمدن فش��ارهای روحی و 

روانی شدید کلیه پرسنل شاغل خواهد گردید.

سرپرس��ت معاونت فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه 
کاف��ی نبودن برق تولیدی در کش��ور را دلیل تامین نش��دن 
انرژی موردنیاز فولادس��ازان دانست و بر لزوم سرمایه گذاری 

شرکت های فولادی بر تولید انرژی تاکید کرد.
به گزارش ایراسین، رضا حیدری، سرپرست معاونت فروش 
و بازاریابی ش��رکت فولاد مبارکه درباره چالش های برآمده از 
کمبود انرژی موردنیاز صنایع فولادی گفت: مشکلاتی که در 
سال های گذش��ته برای تولیدکنندگان بخش خصوصی فعال 
در صنع��ت برق به وجود آمد، س��بب دفع س��رمایه ها از این 

صنعت شد.
وی اف��زود: تولیدکنندگان برق در بخ��ش خصوصی برای 

عرضه این محصول به دولت با مش��کل روبه رو شدند و همین 
امر تولید برق در بخش خصوصی را با محدودیت مواجه کرد.

حی��دری ادامه داد: امروز این امر ب��ه کافی نبودن برق در 
کشور انجامیده و صنایع از جمله صنعت فولاد را دچار مشکل 
کرده و س��بب ش��ده بخش زیادی از ظرفی��ت های تولیدی 

فولادسازان مسکوت بماند و بالفعل نشود.
سرپرس��ت معاونت فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه 
همچنین اظهار کرد: در س��ال گذش��ته عدم النفع زیادی در 
تولید فولاد کش��ور وجود داش��ت و این امر شرایطی را فراهم 
آورد ت��ا فولادس��ازان بتوانند بخش��ی از نیاز خ��ود را به برق 
خودکفا و با س��رمایه گذاری ش��خصی تامین کنند. در همین 
راس��تا فولاد مبارکه نیز در یک سال و نیم گذشته پروژه های 

خوبی را در زمینه تامین انرژی آغاز کرده است.

او همچنین گف��ت: نیروگاهی که در فولاد مبارکه در حال 
س��اخت است تا حدود ۸۰ درصد پیش��رفت فیزیکی داشته، 
علاوه بر این عملیات اجرایی پروژه نیروگاه خورشیدی فولاد 

مبارکه نیز در آینده نزدیک آغاز خواهد شد.
حی��دری تصری��ح ک��رد: س��هامداران بای��د بدانن��د ب��ا 
موردنی��از صنای��ع  ان��رژی  ب��ه وضعی��ت کمب��ود  توج��ه 
ف��ولادی  ش��رکت های  س��رمایه گذاری   ف��ولادی، 
در بخ��ش انرژی اجتناب ناپذیر اس��ت و اگر فولادی ها اکنون 
و ب��ه فوری��ت در تامی��ن ان��رژی س��رمایه گذاری نکنند، با 
 کاه��ش تولید و تضییع حقوق س��هامداران روب��ه رو خواهند

شد.

سرپرست معاونت فروش و بازاریابی شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:
خطر کمبود برق در کمین فولادی ها

 فرآوری سالانه
 ۱۶ میلیون تن گچ 

در سمنان 
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت سمنان 
از ف��رآوری س��الانه ۱۶ میلیون ت��ن گچ در این 

استان خبر داد.
یادگار احمدی ظهر دوش��نبه در بازدید از یک 
کارخان��ه گچ در س��منان و در جمع خبرنگاران 
بی��ان ک��رد: ۴۵ واحد ف��رآوری گچ در اس��تان 
س��منان فعالیت می کنند که سالانه ۱۶ میلیون 
تن گچ در این واحدها فرآوری و انواع محصولات 

گچی تولید می شود.
وی اف��زود: ب��رای راه ان��دازی ای��ن ۴۵ واحد 
ف��رآوری بال��غ ب��ر ۱۶ ه��زار میلی��ارد ری��ال 
س��رمایه گ��ذاری انج��ام گرفته اس��ت و حدود 
 ۱۴۹۰ نف��ر در این واحدها مش��غول به فعالیت 

هستند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
سمنان با اشاره به وضعیت معادن گچ این استان 
اظهار داشت: اس��تان سمنان یکی از استان های 
معدنی کش��ور محس��وب می ش��ود ک��ه در آن 
۹۱معدن گچ با س��رمایه گ��ذاری ۸۳۰ میلیارد 
 ری��ال و اش��تغالزایی ح��دود ۶۶۰ نف��ر فعالیت 

می کنند.
احمدی تصریح کرد: ذخیره قطعی این معادن 
بال��غ بر ۱۹۲ میلیون تن اس��ت و س��الانه بیش 
از ۷.۵ میلی��ون ت��ن مواد معدن��ی از این معادن 

استخراج می شود.
وی ب��ا بی��ان اینکه اس��تان س��منان یکی از 
س��ه اس��تان برتر کش��ور در تولید زغال س��نگ 
اس��ت، اف��زود: ای��ن اس��تان رتب��ه اول از نظر 
و  سلس��تین  و  نم��ک  و  گ��چ  تولی��د  وج��ود 
 زئولیت، رتبه دوم در تولید س��ولفات س��دیم را 

دارد.

خبر
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ورود به بازار های جهانی مهم ترین ماموریت »کتوسعه«
برگزاری نخستین نشست خبری شرکت توسعه صنایع و معادن کوثر:

سلگی در ابتدای نشست اظهار کرد: چشم انداز 
فعالیت ما این اس��ت که معادن کوثر به عنوان ۱۵ 
شرکت برتر در حوزه فعال معادن و صنایع معدنی 
از نظر سودآوری باشد. ماموریت هایی که برای این 
بخش در نظر گرفته شده عبارتند از اینکه در حوزه 
معدن و صنایع معدنی در بخش زنجیره ارزش وارد 
و از خام فروشی جلوگیری کنیم. سودآوری پایدار 
برای ما مهم است و تکنولوژی روز دنیا یکی دیگر 

از ماموریت های ماست. 
وی بی��ان کرد: هم اکنون درحال پیاده س��ازی 
نس��ل ۴ فن آوری در حوزه معادن کوثر هس��تیم. 
یکی از معادن ما که از مهمترین معادن در س��طح 
کش��ور و دنیا اس��ت معدن گوهره خرم آباد است 
ک��ه در کمتر از س��ه ماه آینده پلتفرم هوش��مند 
س��ازی آن در بستر نسل ۴ فناوری پیاده می شود. 
بخش های مهمی از این س��کوی هوشمندس��ازی 
اتفاق افتاده و امیدواریم ش��اهد توسعه این بخش 
از فناوری در حوزه های دیگر معادن کوثر باش��یم. 
ورود ب��ه بازار ه��ای جهانی و ص��ادرات، به عنوان 
یکی از مهمترین ماموریت ها در نظر گرفته ش��ده 
و امیدواری��م با افزای��ش کیفیت محصول و رقابت 
پذیر کردن آن در سطح جهانی بتوانیم تولید را در 

راستای افزایش صادرات را پیاده کنیم.
 از مردادم��اه حض��ور در نمایش��گاه های دنیا به 
صورت گس��ترده آغاز می شود. هم اکنون در حوزه 
نمایش��گاه های داخلی کشور فعال هستیم و جزو 
شرکت های برتر در نمایشگاه های داخلی هستیم. 
اشتغال و کارآفرینی یکی از ماموریت های اصلی 
ش��رکت اس��ت و با تکمیل زنجیره ه��ای ارزش در 
ح��وزه معادن خواهیم توانس��ت بخ��ش زیادی از 
اش��تغال را در حوزه فعالیت خود پوش��ش دهیم. 
در ح��وزه مس��ئولیت های اجتماع��ی وظیفه خود 
می دانیم در محیطی که کار می کنیم مسئولیت ها 

را انجام دهیم.
مدیرعامل ش��رکت توس��عه و اقتص��ادی کوثر 
ادامه داد: از جمله ارکان جهت س��از دیگر ش��امل 
کارآفرینی، خلق ارزش و س��رآمدی است. اهداف 

راهب��ری در بخ��ش کارآفرینی کمک به توس��عه 
کارآفرین��ی در مناط��ق محروم، جلب مش��ارکت 
حداکث��ری م��ردم در فعالیت ه��ا مث��ل توس��عه 
صنایع دس��تی، حمایت از طرح های کارآفرینانه و 
دانش بنیان اس��ت. در حوزه خل��ق ارزش به طور 
جدی در حال جلوگیری از خام فروش��ی هس��تیم. 
باتوجه به کیفی��ت بالای محصولات معدنی حوزه 
کوثر که در تمام دنیا معروف است سعی می کنیم 
که این را به آخرین زنجیره ارزش افزوده برس��انیم 
و س��پس در بازار ه��ای داخل��ی و خارجی عرضه 
کنیم. حضور در نمایشگاه های خارجی و بازار های 
خارجی از جمله راهبرد هایی اس��ت که اس��تفاده 

خواهد شد. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: در ح��وزه کس��ب و کار 
باتاکید بر سیاس��ت های اقتص��اد مقاومتی برنامه 
ریزی کردیم. تحقیق و توسعه تکنولوژیک، فناوری 
نس��ل ۴ در هیچ یک از معادن کش��ور پیاده سازی 

نمی شود. 
معادن کوثر به عنوان پیش��تاز در این امر همین 
پلتفرم را در س��ه ماه آینده پیاده س��ازی می کند. 
ح��دود فعالی��ت اکتش��افی کش��ور در عمق ۱۰ 
متری انجام می ش��ود و ما سعی می کنیم در حوزه 

معادن کوثر در کش��ف ذخای��ر عمیق تر و تا ۱۰۰ 
مترپیاده س��ازی کنیم. توسعه فعالیت های معدنی 
ش��امل س��رمایه گذاری های مس��تقیم و استفاده 
از توانمندی ه��ای بخ��ش خصوصی برای توس��عه 
پروژه ها را در دستور کار داریم. دو پروژه در دست 
احداث داریم که کارخانه پودر میکرونیزه در معدن 
درود تاسیس می شود و کارخانه فرآوری مس کاتد 
که در اردبیل راه اندازی خواهد شد. مدیریت تولید 
و عرضه منابع اس��تراتژیک که ش��امل بهبود کمی 
و کیفی بهره برداری منابع اس��ت در دستور کار ما 
قرار دارد. ش��رکت توس��عه صنایع و معادن حدود 
۸۰ پرس��نل رس��می دارد. حدود ۲۱۰ نفر پرسنل 
فع��ال در این حوزه داریم. س��لگی توضیح داد: در 
ترکیب س��هامداران س��ازمان اقتص��ادی کوثر به 
عنوان اصلی ترین سهامدار حدود ۹۵ درصد سهام 
را به خود اختصاص داده اس��ت. موسس��ه کسب و 
کار پویش کوثر ۵ درصد س��هام و شرکت سرمایه 
گذاری کش��اورزی کوثر، شرکت نفت و گاز کوثر، 
ش��رکت عمران و س��اختمان معین کوثر هرکدام 
۱.۱ درصد س��هام کوثر را دارا هستند. ۱۰۰ درصد 
س��هام معادن کوثر متعلق به خانواده های شهدا و 
ایثارگر یا به عبارتی سازمان اقتصادی کوثر است. 

وی همچنین افزود: س��رمایه ثبت شده کشور با 
۳۲ میلیارد تومان ش��روع ش��ده و در سال ۱۴۰۰ 
به ۱۰۷ میلیارد تومان رس��یده و در س��ال جاری 
نیز یک افزایش س��رمایه از مح��ل تجدید ارزیابی 

دارایی ها خواهیم داشت. 
مدیرعامل ش��رکت توس��عه و اقتص��ادی کوثر 
گفت: فعالیت های ش��رکت در ۵ مجتمع ش��امل 
مجتم��ع معادن قروه، مجتمع مع��ادن ازنا، معدن 
خ��رم آب��اد و مجتم��ع تولی��دی پتنلن��د اس��ت.  
پتلند یکی از پیش��رفته ترین کارخانجات کش��ور 
در ح��وزه کفپوش ه��ای س��یمانی اس��ت. باتوجه 
ب��ه اینک��ه سیاس��ت مع��ادن کوث��ر این ب��ود که 
درمصال��ح س��اختمانی نیز فعالیت های بیش��تری 
 داش��ته باش��د این کارخانه را از آلمان تهیه کرده

اس��ت.  در بح��ث اکتش��افات معدنی ب��ه صورت 
مدیری��ت پ��روژه برای بخ��ش خصوص��ی و ارائه 
خدمات فنی مهندس��ی وارد می ش��ویم. در حوزه 
اس��تخراج ش��اهد افزای��ش میزان باطل��ه برداری 
هس��تیم. در ط��ول زمان وقتی ازمعادن اس��تفاده 
می ش��ود نیاز اس��ت که باطله برداری انجام ش��ود 
تا ذخایر جدید آزاد ش��ود. سال گذشته یک باطله 
برداری عظیم در معادن ازنا آغاز کردیم و ظرف سه 
سال این آزادسازی انجام می شود و ۲۰۰ هزار تن 
به ذخیره معدن افزوده خواهد شد. ما در یک سال 
۱۲۰ هزار تن برداشت کک داریم که در سال آینده 
۲۰۰ ه��زار ت��ن به آن افزوده می ش��ود. نظارت بر 
اس��تخراج را هوشمند کردیم و از تمام پلتفرم های 
ایرانی جلوتر هس��تیم. حتی در خاورمیانه شرکتی 
معادل ما در حوزه نظارت نیست به دلیل اینکه ما از 
پهپاد برای برداشت های دوره ای استفاده می کنیم 
و نظارت کاملی بر اس��تخراج معادن داریم.  سلگی 
ادام��ه داد: در حوزه کنت��رل و صیانت بر تولیدات 
مع��ادن دو معدن ما معدن مرمر غس��ام و معدن 
مرمر باباش��وراب در یونسکو به عنوان میراث ملی 
ایران ثبت ش��ده اند. همین حالا در معدن غسام 
حفاری های اکتش��افی به پایان رس��یده است. در 
مجتمع معادن قروه س��ه نوع س��نگ یعنی سنگ 

چینی، سنگ کریستال و مرمر ها که شامل غسام 
و باباش��وراب وجود دارد. جانمایی مجتمع معادن 
قروه انجام ش��ده و دسترسی به این مجتمع بسیار 
س��اده اس��ت. مجتمع معادن ازنا ش��امل سه نوع 
س��نگ تالک اس��ت که مقدار برداش��ت ما اندک 
اس��ت، اما در حال حاضر عملیات اکتش��اف انجام 
می ش��ود. در بخش لاش��ه دانه بن��دی معدن ازنا 
۹۹ درص��د خلوص کربنات کلس��یم دارد، اما دور 
ریزی در این معدن نداریم. به همین دلیل اس��ت 
که ش��رکت تصمیم گرفته امس��ال واحد کارخانه 
پ��ودر میکرونی��زه ازن��ا را به ظرفی��ت ۱۰۰ هزار 
ت��ن بهره برداری کند. مجموع برداش��ت س��الانه 
 مجتم��ع معادن دلیج��ان ۲۴۰ هزار تن س��الانه

بوده اس��ت.  مدیرعامل شرکت توسعه و اقتصادی 
کوث��ر خاطرنش��ان کرد: فعالیت ش��رکت در قالب 
قرارداد ه��ای پیم��ان مدیری��ت و مش��ارکت در 
حوزه های اکتش��اف صورت می گیرد. ما از نظر تیم 
فنی و مهندس��ی یک تیم قوی هستیم و بنا داریم 
در ح��وزه معادن فلزی خدمات فنی و مهندس��ی 

ارائه دهیم. 
ظرفی��ت فنی ما این اس��ت ک��ه از اولین مرحله 
اکتش��اف ت��ا پایان گواهی کش��ف خدم��ات ارائه 
می دهیم. ب��رای این گفتگو ها که با ش��رکت های 
زیرمجموع��ه س��ازمان اقتص��ادی انج��ام ش��ده 
۴۲مح��دوده ب��ه ما پیش��نهاد ش��ده که ب��ه این 
۴۲مح��دوده خدمات ارائ��ه می دهیم. در خصوص 
کارخانه کفپوش س��ازی پتلند بهترین محصولات 
ای��ران در ای��ن کارخان��ه تولید می ش��ود و دارای 
۳۰محصول رنگی اس��ت. وی ادام��ه داد: مجتمع 
پتلند دارای سند رسمی و در نظرآباد کرج احداث 
شده که آزمایشگاه آن نیز راه اندازی شده و امسال 
یکی از مجتمع های س��ودده ما خواهد بود. تسریع 

خط تولید را با متخصصان داخلی انجام دادیم. 
در س��ال گذشته برای س��رویس این کارخانه از 
متخصص��ان داخلی اس��تفاده کردیم. این مجمتع 
همچنی��ن در نمایش��گاه ها فعالی��ت می کند. در 
بخش تعالی سازمانی سال گذشته موفق به کسب 

تقدیرنامه ۵ ستاره شدیم؛ که در سال قبل از آن ما 
۳ ستاره بودیم. در سازمان اقتصادی کوثر رتبه یک 
را اخذ کردیم. وقتی ترند معماری دنیا از سنگ های 
س��فید به س��نگ س��یاه تغییر پیدا می کند، چون 
معادن ما س��نگ س��فید دارد، ما آسیب می بینیم. 
به همین دلیل کارخان��ه فرآوری پودر میکرونیزه 
ازنا این مش��کل را رفع خواهد ک��رد. هیچ معدنی 
در آینده در ازنا نخواهد بود که افت درآمد داش��ته 
باشد. در ۵ ماهه امسال نیز نسبت به سال گذشته 
که ۳۰۰ درصد ش��ده، س��ود عملیاتی ما سه برابر 
شده اس��ت و ین نویدبخش آینده درخشانی برای 

این حوزه معدنی خواهد بود. 
س��لگی عنوان کرد: س��ال ۱۴۰۱ س��ود خالص 
شرکت نسبت به سال گذشته ۳۰۰ درصد افزایش 
داش��ته اس��ت. در ۵ ماهه سال مالی سود عملیاتی 
م��ا ۳۰۰ درصد افزایش یافته اس��ت. روند فروش 
معادن ازنا نش��ان می دهد ک��ه ارتقا درآمد بالایی 
اتفاق افتاده اس��ت. به دلیل فرمایشات مقام معظم 
رهبری که باید خام فروشی را کنار بگذاریم معادن 
کوثر وارد حوزه س��نگ بریده هم ش��ده و در حال 
حاضر در س��کوی پتلند ما س��نگ بری��ده را برای 
عرضه در کش��ور آم��اده کردیم. یک��ی از کار های 
زیربنای��ی ک��ه در بخش تعالی به آن تاکید ش��ده 
این است که مدیران میانی و کارشناسان در حوزه 
تصمیم گیری نقش داش��ته باشند و مدیران میانی 
و کارشناسان آینده این تشکیات را پیش ببرند. 
ما توس��عه اقتصادی کش��ور را ک��ه مدنظر مقام 
معظ��م رهبری اس��ت، ب��ه عنوان دس��تورالعمل 
اصل��ی خود در نظر گرفتی��م و در مناطقی که کار 
می کنیم خودمان را متعهد به انجام مسئولیت های 
اجتماعی می دانیم. کارگاه های مصنوعات س��نگی 
را در ق��روه راه ان��دازی کردیم و در حال حاضر ۲۰ 
کارگاه آنجا فعالیت می کند. س��نگ لاش��ه جهت 
ساخت کارخانه آهن استفاده می شود. در عملکرد 
۵ ماهه امس��ال یعنی آخر اردیبهشت سال ۱۴۰۲ 
که نس��بت به س��ال گذش��ته ۳۰۰ درصد افزایش 
داشته، ۲۹۷ درصد افزایش سود عملیاتی داشتیم.

گروه معدن: یکی از معادن ما که از مهمترین معادن 
در سطح کشور و دنیا است معدن گوهره خرم آباد است 
که در کمتر از س��ه ماه آینده پلتفرم هوش��مند س��ازی 

آن در بس��تر نس��ل ۴ فناوری پیاده می شود.  به گزارش 
بورس نیوز، علی س��لگی، مدیرعامل ش��رکت توس��عه و 
مع��ادن کوث��ر در خصوص عملکرد ش��رکت اظهار کرد: 

طبق فرمایش مقام معظم رهبری در خصوص معدن که 
می فرمایند »معدن باید جایگزین نفت شود و از ظرفیت 
بخش خصوص اس��تفاده و از خام فروشی نیز جلوگیری 

گ��ردد.« این س��خن مقام معظم رهبری ب��ه عنوان یک 
 اس��تراتژی بخ��ش معدن��ی ما در ح��وزه مع��ادن کوثر 

است. 
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سرکوب طولانی   مدت بورس تبعات تورمی دارد

پیش بینی روند حرکت شاخص بورس در روزهای آینده

رشد بورس به هیچ عنوان تورم زا نیست

گروه معدن

ب��ه گفته کارشناس��ان عملکرد ب��ورس تحت تاثیر 
عواملی چون تورم، س��رمایه  گذاری، ارزش شرکت ها 
و...است، به همین دلیل دلار به تنهایی عامل ریزش 
بورس نیس��ت و ناشی از سرکوب بازارساز است و در 

بلندمدت جواب نمی دهد.
بازار سرمایه بعد از یک ماه اصلاح دوباره ریزش های 
شدیدی را تجربه کرد در حالی که بسیاری از نمادها 
نسبت به سقف تاریخی خود فاصله ۵۰ تا ۷۵درصدی 
دارند و اگر عامل دیگری جز سیاس��ت های دستوری 
در بازار حاکم بود باید این نمادها رش��د می کردند و 
از ط��رف دیگر اصلاح تمام بازار به صورت همزمان با 

ویژگی های بازار مالی همخوانی ندارد.
عزیز آرمن اقتصاددان در گفت وگو با خبرنگار بازار 
درباره عملکرد بورس ایران، گفت: بازار سرمایه تحت 
تاثیر عوام��ل متعددی قرار دارد که در مقطع کنونی 
مهم تری��ن عامل تاثیر گ��ذار افق آین��ده و وضعیت 
ریسک س��رمایه گذاری در کشور اس��ت، برای نمونه 
اگر رش��د مثبت اقتصادی پیش بینی ش��ود خود به 
خود رش��دی در قیمت س��هام کارخانجات به وجود 
خواهد آمد و در بلندمدت نمایان می ش��ود، در غیر 
ای��ن صورت وقتی رش��د بالایی تجربه کرده باش��ند 

اصلاح قیمت دارند.
او افزود: در مقطع کنون��ی بورس ایران تحت تاثیر 
نوسانات کوتاه مدت بوده و بیشتر در واکنش به اخبار 
مثبت و منفی این نوس��انات را نش��ان می دهد و این 
مساله ناشی از ویژگی بازار سرمایه به حساسیت بالا 

به خبرهای مثبت و منفی است.
آرمن با بیان اینکه اگر س��رمایه گذاری در کش��ور 
افزای��ش یاب��د اثرات مثبت آن سودس��ازی و رش��د 
قیمت سهام شرکت ها خواهد بود، تصریح کرد: رکود 
اقتصادی کش��ور در مقطع کنونی بیشتر تحت تاثیر 
عدم سرمایه گذاری و نرخ منفی تولید بوده که نتیجه 
شرایط تحریمی کشور است و اگر از موقعیت کنونی 
به تدریج خارج ش��ویم این رکود برطرف می ش��ود و 
روند صعودی بازار تابع سیاس��ت های حمایتی دولت 

از تولید و ... خواهد بود.
او درب��اره تحریم ها و رابطه آن با فعالیت ش��رکت 
در معاملات بورس اظهار کرد: ش��رکت هایی وارداتی 
ام��روز بیش��تر از کاه��ش ن��رخ ارز س��ود می برند و 
شرکت هایی که تامین کننده کالاهای اساسی هستند 
و م��ردم به دلیل اجبار محص��ولات آنها را خریداری 
می کنند به دلیل تقاضای بالایی که دارند در شرایط 
تحریمی هم س��ود می برند، به همین دلیل نوسانات 

بورس تاثیرات اینچنینی هم بر گروه ها و شرکت های 
بورسی دارد.

بازارساز چرا رشد شاخص بورس را سرکوب  �
کرد؟

تقریبا ش��اخص ب��ورس از ابتدای اس��فندماه روند 
صعودی خ��ود را آغاز ک��رد و در نیمه اردیبهش��ت 
ماه با افت ش��دید مس��یر نزولی را پیش  گرفت و در 
یک ماه گذش��ته بورس همچنان نزولی مانده است. 
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار مدعی است این 
مس��أله کمک می کند بورس ب��ه صورت غیر منطقی 
رشد نکند اما مس��أله اینجاست که در یک ماه اخیر 
برخی نمادها به این بهانه اصلاحات س��نگینی تجربه 
کرده اند، برای نمونه نمادهایی مانند چکاپا، بترانس، 
همراه و... در دوره صعود بورس مانند ثشاهد، ثبهساز 
و... رش��د نکرده اند اما در ش��رایط اص��لاح بیش از 
آنها اصلاح کرده اند. یک کارش��ناس بازار سرمایه در 
گفت وگو با خبرنگار بازار با اش��اره ب��ه اینکه اصلاح 
اخیر ب��ورس دخالت غیرمنطقی بازارس��از در بورس 
بود، گفت: هرچند آنه��ا به بهانه کنترل تورم بازار را 
از طریق حقوقی ه��ا و بازارگردان ها واردار به اصلاح 
کردن��د اما از آنجایی که بورس نس��بت به بازار های 
دیگر عقب اس��ت خروج س��رمایه از این بازار تبعات 

تورمی می تواند به همراه داشته باشد.
فردین آقابزرگی با بیان اینکه در س��ال ۹۹ ریزش 
بورس در ش��رایطی اتف��اق افتاد که ب��ازار خودرو و 
مس��کن رش��د های بالا تجربه نکرده بودند، افزود: به 

همین دلیل بس��یاری از نقدینگی از بورس وارد این 
بازارها شد اما در مقطع کنونی بازار خودرو و مسکن 
کاملا اش��باع ش��ده اند و این خروج نقدینگی اخیر از 

بورس می تواند به تبعات تورمی بی انجامد.
او با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی نمی توان ادعا 
کرد ک��ه عامل اصلی ریزش بورس افت دلار اس��ت، 
تصریح کرد: عوامل مختلفی همچون ریسک سرمایه 
گذاری، وضعیت فضای کسب و کار، ناترازی و کسری 
بودج��ه، تورم، ناترازی بانک ها و... در عملکرد بورس 

تاثیر گذار است.
او ب��ا تاکی��د بر اینکه در حال حاضر ش��اخص کل 
بورس باید بالای س��ه میلیون واح��د می بود، اظهار 
کرد: به دلیل اینکه قیمت سهام بسیاری از شرکت ها 
پایین ت��ر از ارزش واقع��ی خود معامله می ش��وند در 
صورت��ی که به نرخ های واقعی برس��ند ش��اخص به 

بالای سه میلیون واحد خواهد رسید.
آقابزرگ��ی با بیان اینکه هرچند بازارس��از از طریق 
مصاحبه های غیر منطقی و سیاس��ت های دس��توری 
از طریق عرضه بازارگردان ها و حقوقی ها ش��اخص را 
واردار به اصلا کرد، تصریح کرد: این سرکوب شاخص 
کل بورس نمی تواند در بلندمدت ادامه داشته باشد، 
زیرا بس��یاری از نماد پتانسیل رشد دارند و در ادامه 

راه خود را می روند.
این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه در مقطع 
کنون��ی ارزش دلار برای واردات بس��یاری از صنایع 
۶۵ه��زار تومان اس��ت، گفت: این اف��ت قیمت دلار 

مقطع��ی بوده و از آنجایی که دس��ت بانک مرکزی و 
دولت برای ارزپاش��ی هم بسته است، زیرا آزادسازی 
۲.۷ میلیارد دلار عدد بالایی نیست ضمن اینکه این 
ارز قرار ش��د دولت به حجاج بدهد و عملا نمی تواند 

وارد بازار شود.
او افزود: از طرف دیگر در مقطع کنونی کش��ور ما 
چی��زی به عنوان ب��ازار ارز ندارد و عم��لا قیمت ارز 
هم بر مبن��ای ارزی که بانک مرکزی به صرافی ها و... 
می دهد قیمت گذاری می ش��ود. بنابراین این ادعا که 
قیم��ت ارز کاهش یافته به همی��ن دلیل بورس وارد 

اصلاح شده استدلال درستی نیست.
این کارش��ناس بورس با بیان اینکه ما در کشوری 
زندگ��ی می کنیم که دچار کس��ری بودجه، افزایش 
نقدینگی، نرخ رش��د نقدینگی بالا، تورم و... اس��ت، 
به همین دلیل سیاس��ت های دولت بیش��تر از اینکه 
در راس��تای رونق اقتصادی باش��د به سرکوب و مهار 
بازارها معطوف است، اظهار کرد: به همین دلیل بازار 
سرمایه هم تحت تأثیر سیاست های دستوری فعلا در 
یک روند اصلاحی قرار گرفته اما این مسئله به زودی 

تغییر وضعیت خواهد داد.
براساس این گزارش، قیمت ارز نمی  تواند به تنهایی 
منجرب��ه اصلاح قیم��ت تمام نمادهای بازار ش��ود و 
این افت اخیر ش��اخص کل بورس متاثر از سیاس��ت 
بازارساز بود که هدف آن کنترل رشد بورس به بهانه 
جلوگیری از تورم بود در حالی که بورس نس��بت به 

سایر بازارها بسیار عقب بود.

کارشناسان بازار سرمایه معتقدند بورس در روزهای 
آین��ده روندی نزولی خواهد داش��ت تا به حمایت قله 

تاریخی خود بازگردد.
به گزارش ف��ارس، ریزش بازار س��رمایه در جریان 
معام��لات امروز، نه تنها ورود ش��اخص ب��ه یک کانال 
پایین تر را رقم زد، بلکه منجربه شکس��ته ش��دن یک 

حمایت جدی از شاخص نیز شد.
شکسته شدن حمایت سطح ۲ میلیون و 18۰ هزار 
واحدی در حالی شکس��ت ک��ه در کانال ۲.1 میلیون 
واحدی دیگر حمایتی وجود ندارد و ممکن اس��ت که 

شاخص بورس به قله تاریخی سال 13۹۹ بازگردد.
کارشناس��ان ب��ازار س��رمایه معتقدن��د، افزای��ش 
فش��ار فروش ک��ه در بورس در برخ��ی روزها افزایش 
چش��مگیری دارد، به دلیل ریسک های بیرونی است 

که این روزها گریبان بورس تهران را گرفته است.
کاهش نرخ دلار و افش��ای زی��ان ۲1 هزار میلیارد 
تومان��ی ایران خ��ودرو طی هفته جاری س��هامداران 
بورس را به ش��دت ترس��و کرده اس��ت. همین ترس 
موجب ش��ده اس��ت تا کوچک ترین اتفاق��ی منجر به 
ریزش شاخص های بورس و قرار گرفتن سرمایه گذاران 

در صف های فروش شود.

با تمام این تفاسیر به نظر می رسد که برآیند شرایط 
موج��ود، بورس تهران را به س��مت معاملاتی متعادل 
و به س��مت منفی س��وق می دهد که عم��ده آن نیز 
می تواند به موضوعاتی همچون سیاس��ت گذاری های 
اقتصادی و چش��م انداز گش��ایش های سیاسی ارتباط 

داشته باشد.
اصلاح بورس شدید نخواهد بود �

رضا گلس��تانی، کارش��ناس ب��ازار س��رمایه درباره 
اتفاقات اخیر بازار س��هام گفت: ش��وک وارد ش��ده از 
س��وی قیمت دلار بر تمامی بازارها تاثیر گذاش��ته و 
بورس ته��ران نیز با وجود اینکه دلار محاس��باتی در 
بازار س��هام و فروش شرکت های بورس��ی با بازار آزاد 
 فاصل��ه  زیادی دارد، از این ش��وک ب��ی نصیب نمانده

است.
وی ادامه داد: س��هامداران انتظار دارند کاهش نرخ 
دلار، منج��ر ب��ه کاهش تقاضا در بازار س��هام و حتی 
نرخ فروش محصولات ش��رکت ها خواهد شد. نگاهی 
ب��ه روند معام��لات صندوق ها طی روزهای گذش��ته 

تاییدکننده این مسئله است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه تاکید ک��رد: به نظر 
می رس��د، رون��د اصلاحی ب��ورس ته��ران می تواند تا 

محدوده ۲.1 میلیون واحدی )س��قف سال ۹۹( ادامه 
داش��ته باش��د، اما به نظر نمی رس��د که این اصلاح با 
ش��دت بالایی رخ دهد و احتمالا مس��یری متعادل و 

منفی را سپری کنیم.
بازدهی منفی شاخص های بورس �

ش��اخص  دوش��نبه،  روز  معام��لات  پای��ان  در 
بورس۶۲ه��زار و ۷۹۷ واح��د نس��بت ب��ه روز کاری 
گذش��ته افت کرد و تا س��طح ۲ میلیون و 14۵ هزار 

و 41۵ واحد پایین آمد.
 بدین ترتیب ش��اخص کل در چهارمین پله نزولی 
متوالی خود س��طح حمایتی قدرتمندی را از دس��ت 
 داد. بازده��ی این ش��اخص منف��ی ۲.84 درصد بوده 

است.
ش��اخص کل هم وزن بورس نیز با کاهش 18 هزار 
و 8۹۰ واح��دی در رق��م ۷۲۹ ه��زار و ۷4۵ واحدی 
 ایس��تاد. بازدهی این ش��اخص نیز ۲.۵۲ درصد بوده

است.
شاخص کل فرابورس نیز با ریزش ۵1۲ واحدی به 
رقم ۲۷ هزار و ۵18 واحد رس��ید. همچنین شاخص 
هم وزن فرابورس با ریزش 3 هزار 48۲ واحد به سطح 

134 هزار و 1۲۵ واحد رسید.

چهارمی�ن روز کاه�ش مالکی�ت حقیقی از  �
بازار سهام

ام��روز برای چهارمین روز متوالی مالکیت حقیقی های 
ب��ازار کاه��ش یافت و ه��زار و ۲1۲ میلی��ارد تومان پول 
حقیق��ی از ب��ورس تهران خارج ش��د. ش��تران )پالایش 
نفت تهران(، فولاد )فولاد مبارکه( و ش��پنا )پالایش نفت 
اصفهان( بیش��ترین خروج پول حقیقی امروز را داشتند. 
در دیگر س��و، والماس )س��رمایه گ��ذاری الماس حکمت 
 ایرانیان( بیش��ترین رش��د مالکیت حقیقی روز دوش��نبه 

را داشت.
رشد ارزش معاملات خرد بازار سرمایه �

ارزش کل معاملات امروز بازار  3۰۷ هزار و ۲1 میلیارد 
تومان بود که ۲۹4 هزار و 1۹۷ میلیارد تومان آن معاملات 
اوراق بدهی بوده اس��ت. ارزش معاملات خرد بازار امروز با 
38 درصد رشد به 1۰ هزار و 34۵ میلیارد تومان رسید.

رشد ارزش صف های فروش بورس �
در پای��ان معام��لات امروز، 118 نماد با رش��د قیمت و 
۶۲۲ س��هم با کاهش قیمت روبرو شدند. ارزش صف های 
فروش با 1۰۵ درصد رش��د در روز جاری به ۵۷4 میلیارد 
تومان رسید و ارزش صف های خرید با 14 درصد رشد به 

8۹۰میلیارد تومان رسید.

کارشناس بازار س��رمایه گفت: رشد بازار سرمایه 
به هیچ عنوان تورم زا نیست؛ این تحلیل که با رشد 
بازار س��رمایه، عده ای ذخیره س��ود کرده و اقدام به 
خروج از بازار س��هام و س��رمایه گذاری در بازار های 

موازی می کنند، نگرشی بسیار سطحی است.
س��ید هادی موس��وی، مدیرعامل سبدگردان راد 
در گفتگ��و با ب��ورس نیوز، ضمن تاکی��د بر مزایای 
هدایت نقدینگی به س��مت بازار س��رمایه، در رابطه 
با راهکار های ترغیب س��رمایه گذاران کوتاه مدت به 
س��رمایه گذاری های بلندمدت در بورس بیان کرد: 
افزایش ماندگاری سرمایه ها در بازار سهام نیاز به دو 
شرط دارد. اولین شرط، جلب اعتماد سرمایه گذاران 
نسبت به این بازار است. ثبات در سیاست گذاری ها، 
عدم مداخله در امور ش��رکت ها و عدم دست اندازی 
در س��ود صنایع، از اقداماتی اس��ت ک��ه به افزایش 
 اعتم��اد عموم��ی نس��بت به ب��ازار س��رمایه کمک 

می کند.
وی افزود: س��رمایه گذاران باید اطمینان داش��ته 
باشند سیاست گذار به گونه ای تصمیم گیری می کند 
که ه��م منافع ملی و هم منافع س��هامداران لحاظ 
می شود. دومین ش��رط برای هدایت سرمایه گذاران 

به س��رمایه گذاری بلندمدت در بازار س��هام، ایجاد 
چش��م انداز مثب��ت نس��بت به وضعیت سیاس��ی و 

اقتصادی کشور است. 
چنانچه مردم اطمینان خاطر داش��ته باش��ند که 
سیاس��ت گذاران کفایت لازم برای حل مناقش��ات 
داخلی و بین المللی و... را دارند با اعتماد بیش��تری 

در این بازار فعالیت خواهند کرد. 
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه ادام��ه داد: رونق 
ب��ازار ثانوی��ه )بازار س��هام( خود منجر ب��ه افزایش 
جذابیت س��رمایه گذاری در بورس و کاهش ریسک 
نقدش��وندگی در ای��ن بازار خواهد ش��د. به عبارتی 

می ت��وان گفت رونق بازار ثانوی��ه می تواند منجر به 
افزایش جذابیت ورود ش��رکت ها به بازار س��رمایه، 
افزایش مش��ارکت در افزایش س��رمایه ها، کمک به 
تامی��ن مالی بنگاه ه��ای تولیدی و س��رمایه گذاری 
در ب��ازار اولیه و... نیز ش��ود. این ش��رایط هم برای 
س��رمایه گذاران کوت��اه مدت و هم س��رمایه گذاران 

بلندمدت منافعی در بر خواهد داشت.
موس��وی اف��زود: نقدینگ��ی در ش��بکه بانک��ی 
جابجا می ش��ود و معتقدم به جای اس��تفاده از واژه 
هدای��ت نقدینگی به س��مت بازار س��رمایه، باید به 
دنب��ال هدایت س��رمایه گذاران کوتاه مدت بازار های 
مختلف به س��مت ب��ازار س��رمایه و ترغیب آنان به 

سرمایه گذاری بلندمدت تر در این بازار باشیم.
 معتق��دم در بخ��ش مول��د اقتص��اد خصوصا در 
بازار س��هام، ب��ا هدایت س��رمایه گذاران کوتاه مدت 
و س��فته بازان به سمت بازار س��رمایه می توان یک 
ب��ازی برد-برد تعری��ف کرد که از یکس��و کمترین 
آثار مخرب را در بازار های مختلف داش��ته باش��د و 
از س��وی دیگر، به تامین مالی بنگاه های تولیدی از 

طریق این بازار کمک شود.
 مدیرعامل شرکت سبدگردان راد در ادامه ضمن 

تاکید بر نادرس��تی ادعای تورم زا بودن رش��د بازار 
س��رمایه، عنوان کرد: رش��د بازار س��رمایه به هیچ 
عنوان تورم زا نیس��ت؛ این تحلیل که با رش��د بازار 
سرمایه، عده ای ذخیره سود کرده و اقدام به خروج 
از بازار س��هام و س��رمایه گذاری در بازار های موازی 

می کنند، نگرشی بسیار سطحی است.
وی اضافه کرد: با ریزش بازار س��هام در س��نوات 
قبل، ش��اهد تعدیل قیمت ها در بازار های موازی یا 

کاهش تورم نبوده ایم. 
ضم��ن اینک��ه صرفاً همبس��تگی بی��ن بازار های 
مختلف را نمی توان به عن��وان علت افزایش قیمت 
در س��ایر بازار ه��ا تلقی ک��رد؛ بنابراین رش��د بازار 
س��رمایه به معنای رشد تورم نیس��ت. تورم دلایل 
بس��یار ریش��ه ای تری دارد که در دهه های اخیر در 

مورد آن بسیار بحث شده است. 
کس��ری بودجه ای که منجر به رش��د پارامتر های 
پولی ش��ده، تحریمی که منجر به افزایش انتظارات 
تورمی ش��ده و... تورم و تضعی��ف ارزش ریال، خود 
علت افزایش قیمت ها در بازار های مختلف اس��ت و 
بهتر است در بحث ریشه یابی تورم علت و معلول ها 

را گم نکنیم.

 »صبا« بیشترین ارزش
 بازار سرمایه را دارد

مدیرعامل گروه مالی صبا تامین گفت:این نوید را به سهامداران داده بودیم 
که مراحل افزایش س��رمایه را دنبال کنیم. یکی از اتفاقات خوب این بود که 
افزایش س��رمایه از محل سود انباشته را بلافاصله بعد از مجمع سال گذشته 
انج��ام دادیم. به تازگی افزایش س��رمایه از محل مطالبات و آورده نقدی که 

باقیمانده افزایش سرمایه سال گذشته بود، انجام شد
محمدجواد میرطاهر، مدیرعامل شرکت گروه مالی صباتامین در گفتگو با 
بورس نیوز، با اش��اره به ارزیابی خود از نمایش��گاه بین المللی بورس، بانک و 
بیمه اظهار کرد: ش��رکت های مختلف در این نمایشگاه توانستند محصولات 
خود را عرضه کنند و ش��بکه خوبی ش��کل گرفته که فعالان بازار س��رمایه 
می توانند با هم تعاملات اثربخش��ی داش��ته باش��ند که نتایج آن را امیدوار 

هستیم در میان مدت در بازار سرمایه شاهد باشیم.
وی اف��زود: ع��لاوه بر این، با حضور بانک ها و ش��رکت های بیمه ای در این 
نمایش��گاه با تعاملات بین صنعتی که عمدتا تعام��لات بانک و بیمه، بورس 
و بانک و بورس و بیمه اس��ت، می تواند اتفاقات خوبی رخ داده و هم افزایی 
چندگانه صورت گیرد که در نهایت منجر به این ش��ود تا اقتصاد ایران عمق 
پیدا کند و ما ش��اهد تعاملات و هم افزایی بیش��تر در راستای رشد اقتصادی 

باشیم.
مدیرعامل شرکت گروه مالی صباتامین درباره برنامه های سال جاری بیان 
کرد: اتفاق مبارکی که در اسفندماه سال گذشته رخ داد این بود که شرکت 
س��رمایه گذاری صبا تامین از ش��رکت س��رمایه گذاری به گروه مالی ارتقا 
پیدا کرد و تقریبا می توان گفت که نخس��تین گروه مالی غیربانکی هس��تیم 
و بیش��ترین ارزش بازار را در بازار سرمایه داریم. همچنین بزرگ ترین گروه 

مالی از نظر ارزش بازار در بازار سرمایه هستیم. 
میرطاه��ر در این باره ادامه داد: ارزش بازار گ��روه مالی صبا تامین بعد از 
بازگش��ایی حدود 4۶ هزار میلیارد تومان اس��ت و یکی از دلایل اینکه گروه 
مالی ش��دیم این بود ک��ه بتوانیم حوزه خدمات را ب��ه مجموعه وزارت کار، 

تعاون و رفاه اجتماعی افزایش دهیم که این کار انجام شده است. 
وی خاطرنش��ان ک��رد: صبا تامین به عنوان ب��ازوی تخصصی تامین مالی، 
مش��اوره، حوزه ه��ای مربوط به س��رمایه  گذاری، بیم��ه و هرآنچه که مربوط 
به بازار های مالی اس��ت در کن��ار هلدینگ شس��تا، زیرمجموعه های تامین 
اجتماع��ی و وزارت کار حض��ور پررنگی دارد. س��عی کردی��م از طریق گروه 
مالی صبا تامین، حوزه تخصصی مالی ش��رکت ها و هلدینگ ها که می توانند 
س��ود خود را افزایش دهند، به صورت غیرمستقیم سود مجموعه وزارت کار 

را افزایش دهیم. 
مدیرعام��ل گروه مالی صبا تامی��ن عنوان کرد: مهمتری��ن مزیت ارتقا به 
گروه مالی، این اس��ت ک��ه می توانیم در حوزه های مختلف اثرگذار باش��یم. 
در حال حاضر مراحل تاس��یس صرافی و لیزینگ را در دس��ت اقدام داریم و 
پذیره نویس��ی را می توانیم انجام دهیم. باتوجه به تغییر اساسنامه گروه های 
 مال��ی که در آینده اتفاق می افتد، در بازار س��رمایه مزایای بیش��تری ایجاد 

می شود. 
میرطاه��ر در خصوص مراحل افزایش س��رمایه توضیح داد: این نوید را به 
س��هامداران داده بودی��م که مراحل افزایش س��رمایه را دنبال کنیم. یکی از 
اتفاقات خوب این بود که افزایش س��رمایه از محل س��ود انباشته را بلافاصله 

بعد از مجمع سال گذشته انجام دادیم. 
به تازگی افزایش س��رمایه از محل مطالب��ات و آورده نقدی که باقیمانده 
افزایش س��رمایه س��ال گذش��ته بود، انجام ش��د و بعد از بازگشایی »صبا« 
س��رمایه ش��رکت به 11 میلیارد و ۵۰۰ میلیون تومان رسیده. همچنین در 

هلدینگ های شستا از نظر سرمایه رتبه اول را دارا هستیم. 
وی اف��زود: در م��دت حضور من در صباتامین س��رمایه ثبت ش��ده گروه 
مال��ی صب��ا تامین، 3 هزار میلیارد تومان بود، ام��ا در حال حاضر این میزان 
ب��ه 11 میلیارد و ۵۰۰ میلی��ون تومان افزایش پیدا ک��رده و در حال انجام 
مراحل ثبت آن هس��تیم که این موضوع نش��ان دهنده این اس��ت که هم از 
 نظر س��رمایه و نیز از نظر تغییر ماهیت گروه مالی صبا تامین قوی تر ش��ده

است. 
گروه مالی شدن منجربه این می شود که در بلندمدت، پایداری صباتامین 
حف��ظ و از اهرمی بودن ش��رکت جلوگیری ش��ود. از نظ��ر بودجه ای، همه 
بودجه خود را پوش��ش دادی��م و این نوید را به س��هامداران خواهم داد که 
 در مجمع س��ال جاری، س��ود تقس��یمی در مجمع بیش��تر از س��ال گذشته 

خواهد بود. 
میرطاهر بیان کرد: یکی دیگر از موضوعات مهم این اس��ت که سبدگردان 
ش��رکت با عنوان »س��بدگردان اندیشه صبا« بس��یار فعال عمل می کند. به 
دنبال صدور مجوز های صندوق ها از س��ازمان بورس نیز هس��تیم. این نوید 
را ب��ه س��هامداران می دهیم در نظر داریم »صندوق بخش��ی« که بخش��ی 

پتروشیمی است با نماد »پتروصبا« فعالیت خود را آغاز کند.
صندوق بازنشس��تگی بیمه تکمیلی که در ح��ال مراحل اخذ مجوز آن از 
س��ازمان بورس هس��تیم جزو اولین صندوق هایی است که پیگیری خواهیم 

کرد. 
در ح��وزه ف��روش بیمه های آنلاین س��امانه »ریس��ک به ریس��ک« را راه 
اندازی کردیم و می توانیم خدمات آن را به س��هامداران ارائه دهیم. در حوزه 

صندوق ها نیز تنوع خوبی داریم. 
 ETF ،صندوق ه��ای م��ا ش��امل صندوق ط��لا، صن��دوق اوراق دولت��ی
فیکس��ینگ هام و ETF س��هامی اس��ت و داریم س��عی می کنیم که حوزه 
صندوق ها را کامل کنیم تا بتوانیم خدمات رس��انی را گس��ترده تری داشته 

باشیم. 
گروه مالی صبا در آینده یکی از بهترین گروه های مالی خواهد شد که سبد 
کاملی از خدمات را دارد و تفاوت این گروه مالی با سایر گروه های مالی این 
اس��ت که ما به عنوان یک گروه مالی دو سو توان سعی کردیم علاوه بر این 

حوزه بتونیم سودسازی و حفظ سود پایدار را هم ادامه دهیم.
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